
r 
BEDRIFTSAVIS FOR STATENS VEGVESEN, HORDALAND 

NR. 2 JULI 1984 ÅRGANG 8 

EGDIREKTORATET

13 JULl984 

ao·t - Er 



L 

VIG �i,·V1� 
NR. 2 - ÅRGANG 8 

REDAKTØR 
Ragnhild Øverland Arnesen 

REDAKSJONSRAD 
Josef Martinsen 
Per S. Myhren 

Gunnar Giænngen 
Svein GJerde 

OddbJørn Lynghammer 
Gudrun Caspersen 

Opplag: 2. 500 

Lay-out. 
trykk og dtslr!bUSJOO 

Beiqens T1dende/j W Eide 
l:lerqen 

E11ertry!d, 11lla11 
merl J,!ldem1rovelse 

2 'JF/; l .JEST 

INNHALD: 

Om å feie for eiga dør....................................................... 3 
Vegsjefen har ordet.......................................................... 4 

Avkjørselssakene: Ny medisin til «vond tå».................. 5 

Streik ............................................. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 6 

Økende antall trafikkulykker ........................... .............. 7 

Planavdelinga går nye vegar .............................. ............ 10 

- Folieseparasjon........ ......................... ............... 10 

-Flyfotografenng ............................ ........................... 12 

-Video............. .................................................... 13 

Aksjon kJørelys .................................................................. . 

Vegopning på Voss.................... . .......................... . 

Bedriftslegen er på plass! .. ............................................ .. 

Sykkelgruppa trår til.. ..................................... ................. . 

Em venleg tanke ............................................ ................... . 

15 

15 

16 

18 

18 

Holmenkollstafetten .......................................................... 20 

Det nye samferdselsstyret .............. . 21 

Hvilke kvalifikasjoner bør vi kreve av våre ledere? .... 22 
EDB 1 biltilsynet .. 24 
EDB-nytt. ............................................ . 26 

Fullprofilmaskinen på plass i juli ................................... . 27 

Gråstein er på moten att............... ............................ . 29 

Personalnytt........... . . ................. 31 

I ,,r,, 11a 11.m1s1d<1 

(]1dsi! ·1ns1nu1<11 hu /arr sin 1e11es.,...r1ns(, H1h•rt 1r svn(--'J 111u1,il lit ·1d / 1<1 Nt•Jcltc 
11,nldliSdt, ni r.h-·r ,...,, B11(1(�·1 lit 11ustc 1c/ ,1(1 f. .. .'n111 S�hfSl,ILI .')°(lfiJ ,.,,·,.,. ul li ,,Jr J.:_1,··1n ,,i :
11,..,11 plr1:-:s h1•1 

!·� ·.;. 

I ·010 / XI I ;a ks1c/c1 

Sve/ur·n IJ1u /Jd 0yc}ardsvf.·uen mC'll1J111 M1sw u,, !,,ftuv /len v,,,1 l>vuci s"1n /1111 
fram hru 11101/ hwlpep1/la1 1111d1 1 s11nrle1 
I ' i I ,( � • I t 



i 

Om å feie for 
eiga dør ... 
I ei annonse som vegvesenet går ut med 
kvar sommar om forbod mot sal på 
nokre av ferjekaiane, står det at 
tilgrising og forsøpling i samband med 
sal kan føre til bortvising frå kaien. 
Sjølvsagt, det skulle berre mangle. 

Men kva om vi gjekk føre med eit godt 
eksempel? Ser ein etter på ferjekaiane, 
står det ikkJe så svært godt til med det 
som vegvesenet har ansvaret for heller. 
Boltar i fenderfeste og kai rustar av, 
sikringsgjerde er brotne eller skakke og 
skeive, målinga skallar av, og borte i 
ein krok - der det elles er 
parkeringsforbod for vanlege trafikantar 
- står tome oliefat, gamle, avlagte
brakker eller anna defekt materiell.
Ikkje særleg god PR for vegvesenet, vil
v1 påstå, og eit dårleg føredøme om vi
skal ta på oss å passe på andre.

Ferjekaiane er elles ikkje einaste staden 
publikum kan registrere at vi i 
vegvesenet ikkje alltid er særleg flmke 
til å rydde opp etter oss. Overalt finst 
døme på arbeidsplassar, ferdige anlegg 
eller lagerplassar som byd på eit lite 
vakkert syn for den som fer forbi. 
Lagerplassane står i eit einaste rot, med 
nytt utstyr og gamalt om kvarandre, med 
tomgods og nedrusta utstyr, og med 
brakker som «ingen» veit av. 

Einskilde stader ser ein det same til og 
med når anlegg er avslutta. IkkJe berre 
er det påtakeleg skilnad å siå i 
ferdiggjeringa på dei ulike anlegga, 
men der ltte er rnort for å bøte på 

skadene i terrenget, finn ein gjerne og 
attlate rot og boss som vert liggjande i 
det uendelege. Slikt gJev for det første 
vegvesenet dårleg ry, dessutan høver 
det dårleg at vi samstundes set oss sJølv 
til å vakte andre. 

På fleire arbeidsplassar kan ein sjå det 
same. Også her vil det gje eit godt 
inntrykk om arbeidsplassen ser rydda 
og oversiktleg ut, men endå vikt1gare er 
det at orden 1 sakene vil gJere 
arbeidsplassen tryggare. Rot og 
slendrian kan føre til skader og generelt 
dårlegare arbeidstilhøve og dårlegare 
effektivitet. Kven vil ha det sitjande på 
seg? 

Sommar og ferie fører med seg stor 
trafikk på vegane våre. Turistar kJem fra 
fJern og nær, og mange er svært 
opptekne av det dei ser rundt seg. Dei 
er opptekne av vegane, smale eller 
breie, og av omg1vnadene rundt vegane. 
Gamalt skrot gjev ikkJe noko godt 
inntrykk. 

Vi oppmodar med dette både anleggs
og vedlikehaldsfolk om å nytte 
sommaren til å sJå litt ikring seg, og 
finne ut om det ikkJe er mogleg a 
presentere vegar, ferjekaiar og anna på 
ein betre måte for alle som ferdes! 
langsetter vegane i turistsesongen. 
Slikt gjer oss ttl gode ambassadørar for 
«vesenet» vårt, og velvtlJe frå publikum 
treng vi stadig. Nytt og nyt sommaren ve11 
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I VEGSJEFEN 
HAR ORDET 

- Lat oss gjere det
endå betre!
Hovudmålsettinga vår vil alltid vere å gjere tilhøva betre for publikum 

I !980 vedtok RegJennga å selja igang em 
produkt1v1tetskampanje på landsbasis. I 
vegvesenet valde v1 å sja kampanjen 1 
samanheng med vart langsiktige arbeid for auka 
produktivitet og effektivitet Likevel har v1 alt 
registrert mange positive utslag pga. dette 
tiltaket, og eg føler meg overtydd om at v1 de1 
næraste ara kan registrere nye, positive 
produktivitets- og effekt1visenngsl1ltak 1 var etat. 
Men desse tiltaka er 1 seg Sjølv Ikkje noko mal. 
Riktignok vil auka effekuv1tet og produktivitet 
gje auka velvære hja oss alle. og det kan pa nytt 
føra til auka prestasjonar. Men kva er malet? 

Mange vil kanskje se1a at del far vere mate pa a 
spøne dumt Malet er Sjølvsagt a gje best 
mogleg service til de1 som skal la førerprøve. 
de1 som skal registrere eller fa kontrollen em 
bil, de1 som ferdest pa vegane vare. de1 som bur 
langs vegane Alt vart arbeid skal vere retta mot 
malet det er v1 alle samde om Det er likevel 
nkt1g stadig a minne oss Sjølv om 
hovudmalsettmga 1 alt van arbeid 

Det var d1for naturleg at det I fjor blei sett 1 
gang em ny kampanje Aksjon publikum. som 
skal ga over tre år Som kjent skal aksjonen 
rettast mot de1 tre malomrada Betre 
publikumsbehandling. betre informasjon og 
raskare og betre saksbehandling Pa de1 fleste 
av desse malomrada vil det vere mogleg a male 
forbelnmJa som blir g1ort 

4 VEG l VEST 

Janne Carlzon 1 SAS framhevar konkurransen 
som sunt for auka produktivitet og effekt1v1tet og 
betre publikumsbehandling. Han hevdar og at 
monopolbedrifter som t.d. vegvesenet ikkje har 
e1t slikt incitament og d1for kanskje ikkje kan na 
så langt. Men lat oss vise at v1 1 alle fall kan 
konkurrere med oss sjølve, vise at v1 for kvar 
veke og månad som går gjer det betre enn veka 
og månaden som gjekk. Lat oss vise at v1 kan na 
måla som vert sett oss. Lat oss vise at v1 kan 
utarbeide nye handlmgsplanar og gjennomføre 
de1. 

V1 veit sjølv at v1 er em effektiv etat. men v1 veit 
ogsa at nesten alt v1 gjer kan gjerast enda betre 
La publikum fa merke de1 forbetnngane v1 gJer, 
og la det ga sport I deti 

Josef Martmsen 



AVKJØRSELSSAKENE: 

Ny medisin 
til «vond tå» 

Målet er å få sakshandsamingstida ned til 6 veker 
innan neste år 

Arbeidsområdet for behandling av søknad om avkjørs
ler/dispensasjonar har vore «ei vond tå» for vegkon
toret i lang tid, i høve til både publikum og politiske 
organ. Det har vore arbeidd mykje med å betra til
høva, men den store og stadig aukande saksmengda 
- 1315 saker i 1983 - har ført til ei uakseptabelt lang
saksbehandlingstid, som til tider i snitt har lege på 
mellom 4 og 6 månader. 

Arsaka til det kntikkverdige 
forholda er mange, og em del 
ligg utanfor vegkontorets ar
beidsomrade, men det er klint 
at vi ved vegkontoret ikkje 1 
tilstrekkeleg grad har makta a 
orgamsera eller pnontera dette 
arbeidet godt nok I høve til det 
disponible ressursane og til 
behovet 

Mange forsøk på å betre 
tilhøva 

Problemet er blitt tatt opp til 
drøfting på le1arplan Oeire 
gonger det siste ti-aret, sist 1 
full breidd pa le1armøtet 28. 
JU!ll 1982. 

Etter at e1t opplegg ut
arbeidd 1 1982 1kkJe førte fram, 
blei det oppnemnt e1t utval pa 
vedl1kehaldsavdelmga med 
medlemmer fra le11nga og det 
aktuelle organisas1onane, og 
med rasionalisenngs1ngemør G 
Erstad som sekretær Utvalet 
som fekk fnst t!I 19. august 
1983. skulle sia pa gJeldande 
saksgang og rutmar og ut
arbeide alternative forslag tll 
forenkling og effekt1v1senng av 
saksbehandlinga Malsettmga 

var å komme fram til e1 maksi
mal saksbehandlmgst1d pa 6 
veker mnan I ar. Bruk av EDB 
1 saksbehandlinga skulle vur
derast. 

22. august blei saka drøfta i
le1armøtet, og det blei vedteke 
å lysa ut e1 mellombels mer
kantil st1llmg I staden for e1 
tekmsk stilling. Denne saksbe
handlaren skulle I første rekkje 
arbeida med klare «Ja»- eller 
«nei»-saker som skulle fa em 
enklare saksgang. 

Utvalet blei 1kkje samd om e1 
eller ne1re løysmgar pa pro
blemet og hadde 1 liten grad 
sett på bruk av EDB som h1el
pem1ddel. Utvalet var urndler
t1d pos1t1vt mnstllt til bruk av 
EDB. 

Nytt opplegg frå januar 
Ut fra d1skusJonen pa le1ar

rnøtet blei dnftssJeG'adrnsJef 
samde om a utarbeida forslag 
ttl orgarnsenng av arbe1ds
omrc1det pa fntt grunnlag og 
etter innhenting av røynsler fra 
andre vegkontor som hadde e, 
t1lfredsst1llande saksbehand
lmgst1d RasJ mg. G Erstad 

AV DRIFTSSJEF 
]ANN B. JENSEN 

gjekk seinare inn i gruppa som 
sekretær. 

Etter svært nyttige samtaler 
med kollegaer ved Oppland og 
Troms vegkontor - v1 er svært 
takksame for den velv1lJen vi 
møtte her - la gruppa forsla
get fram for dei tilsette og or
ganisasionane I to høyrmgs
møte 9. og 30. november 1983. 
Saka blei drøfta pa le1armø1e1 
5. desember, og forhandlings
møte med orgamsasionane den
14. desember førte til semie
om det framlagte forslaget med
mmdre justenngar. De1 ved
lekne tiltaka blei sett I verk fra
15. januar 1984

6 vekers behandlingstid 
og EDB 

Det nye orgamsasjonsopp
legget har som hovudmal at 
førstebehandlmgstida for søk. 
nad om avkJørsle snarast rad 
skal bnngast ned til 6 veker 
Det er grunn tll a tru at dette 
malet kan bil nadd 1 1985 

I em overgangsfase vil ark1-
vennga og delvis sknvmga skie 
manuelt. men nar vegkontoret 
far ny mmunaskrn. vil EDB bit 
nytta 1 størst mogleg grad 
Dette v!I truleg skie 111 hausten 
Det t1dlegare sekreta i 1ate1 e1 

oppløyst, 1 overgangsfasen vil 
ei merkantil st11l111g vera 
naudsynt til ark1venng, sknvmq 
og oppfølgJmg. denne stllling� 
vil ga ove1 til arkivet nar bruk 
av EDB e1 01en11omføn lullt ut • 

VEG I VC::;T :, 



l 

• Talet på saksbehandlarar er
auka frå 3 til 4, 1 merkantil og 3
tekniske stillingar. Den mer-
kantile saksbehandlaren skal
gradvis få full saksbehandlar
status.

Etter at søknadene er be
handla av oppsynet, vil den 
ikkje gå til planavdelinga som 
tidlegare, men saksbehandla
ren vil syte for at den naud
synte prosessen blir gJennom
ført ved kontakt med planavde
linga. 

Alle saker vil frå no av bli 
drøfta I ei nemnd som har møte 
kvar fredag VedllkehaldssJefen 
deltar saman med saksbehand
larane. 

Betre samarbeid med 

kommunane 

I tida framover vil oppføl
ginga 1 marka bl! tillagt større 
vekt, og det vil bl! arbeidd v1-
dare med rammeplanar for be
handling av avkiørslespørsmål. 
I dette arbeidet vil vi søk]a næ
rare kontakt med kommunane 
for a fa enklare og me1r sam
ordna rutmar for behandlmg av 
slike søknader. 

Graveløyver skal no d1-
striktsle11nga og oppsynet ta 
seg av I samarbeid med stabs
seksJon og framt1d1g dekkesek
sion. 

Avd mg Lars Juv1k er tilsett 
som le1ar av arbe1dsomradet 
«Behandlmg av avkJørsler og 
d1spensasionar fra byggJegren 
ser» Arbe1dsomradet IIgg 
framleis mnanfor Vegbrukssei< 
sJonen som førebels blir leidd 
av vedl1kehaldss1efen 

Det er lett a sk1ønc1 c1t c::111 del 
tykk1er v1 har brukt lanrJ tid pa 
a fa fart pa dette:: leitet som llr1r 
sa mykJc:: a seie:: frJr publ1kum 
Olj for vw:1kuntoret UicJd Eq trur 
IIl<ev"'el dl rJH p;1 Jr-nqr,-- s11<t VII 
be:r1lu :�c''J ,j J<'I s,1 r.1riind1q Ill 
v,_rl<:-: .,;ri111 ·J1 r,1, l1r1r •11urt E,q 
'::l vlS� pil r1I r1-,sultci!d Vil VIScl 

ser,1 :,Lw.l' ,,,1 11-'�·11- rr1111s1 dH 
vil bli rr11r1dJ1- t,111V Jr.11 .;hJ, 

'li- ( . . jj .: . 

Frå og med torsdag 24. 
mai gJekk alle medlemar av 
NIF, NITO og AF ved veg
kontoret ut i streik. Det 
same galdt ingeniørane ved 
biltilsynet. 

Som lqend vart ikkje 
streiken langvarig Allere1de 
før punktstreiken vart trappa 
opp, gjekk kommunalminis
teren mn med tvungen 
voldgift, og onsdag 30. mat 
var alle partar attende pa 
jobb 

For dei som vart råka av 
streiken som tredjemann var 
sjølvsagt dette det beste, 
men orgamsasjonane ut
trykte vonbrot over denne 
løysinga I sknvande stund 
star det enna att a sia kva 
resultatet vil bl! 1 kroner og 
øre for oss statstilsette. 

Streiken medførte sJølv-

Streik. og ingen 1enes1er a 
hente fra 111gemorane ved veg
kontoret Emk Vedeler Lie. 
med ryggen 111. Malvin Holsen 
Lars Kr Alsaker og Ame Dev1k 
ser 111 at alt ga1 re11 fore seg 
(IU!O I I 1"011./,'.\!J; 

sagt rolege dagar for mange 
av de1 som var att ved veg
kontoret, og e1 underleg 
stemnmg vert det i slike si
tuasjonar - det er lang tid 
sidan tilsette i vegvesenet 
sist var i streik. Bileta syner 
litt av situasjonen ved veg
kontoret. 

Det trena 1kk1e vere direkte 
ubehage/eg a streike heller 
Ca111p1ngvogna fun.;;erer som 
-s11e1kekomor» oa 1 ;;oia wanfor
sil fra vens11e T1011d Karlsen
Per rred11kse11 Svein U//.:ilen
o.;; Nils Rosnes Pa 1ierdc sne1-
kedaaen vanka del ul oo med
b/0111a1 fra e//J •sympailsu1" far
Vea 1 Vesr vite
11 <il' i I I I I; p:;: 
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Stadig flere 
traflkkulykker 
i Hordaland 

10 prosent flere ulykker i 1983 enn året før. Bergen 
sentnnn er problemområde nUITU11er en. 

Antallet trafikkulykker 
økte i Hordaland i 1983. 
illykkestallet økte ster
kere enn den tilsvarende 
økningen i trafikktilveks
ten, og økningen er sær
lig konsentrert om Ber
gens-området. For fylket 
totalt sett er økningen på 
10 prosent i forhold til 
året før, mens prosenttal
let er noe større for Ber
gen. 

5 av 8 ulykker skjer i Ber
gen Tallet øker jevnt for alle 
vegtyper, og det gJelder alle 
typer ulykker, bortsett fra ulyk
ker der fotgJengere er inn
blandet. Fotgjengerulykkene 
gikk faktisk aldn sa ltte ned 1 
1983, forteller Lars. Kr Alsaker 
og Eddie Westad fra trafikk
seksJonen ved planavdelingen 
ttl « Veg i Vest» Om dette er 
en tendens ttl en utviklmg i rik 
tig retning vil vi først kunne 91 
sikkert svar pa om et ar eller 
to. men den Jevne stigningen v1 

Bemen semrum e1 problem
onuade nummer en .. 

f"( I< • Al<-.:! ."i,. 

har hatt er i alle fall brutt. pe
ker de to pa. 

«Tøffere» kjøring 
Helt klart er det 1 alle fall at 

det totale ulykkestallet er pa 
vei oppover, og de to har ogsa 
visse meninger om hva arsaken 
ttl dette er Ifølge de opplys
ninger vi far fra politiet ser vi 
en tendens til høyere hastighe
ter og «tøffere» k1ørmg overalt. 
Vegvesenet har ogsa selv ra
darer ute for a male bla. has
tigheter, og disse malingene 
forteller det samme Hastighe
ten er svært høy, Ja, ttl dels 
ekstrem. Ekstreme hastigheter 
har v1 sett eksempler pa før 
ogsa, peker Alsaker og Westad 
pa - men det har oftest vært 
om natten. Det som er spesielt 
na er veldig høye hastigheter 
ogsa pa dagtid, og gJerne 1 bo
ilgomrader. 

Politiet tar stadig flere 1 ra 
darkontroller. og selv i Bergen 
sentrum k1øres det na fortere 
enn før 
Alsaker og Westad er ikke 
særlig 1 tvil Det er en klar • 

VEG! VEST 



._ sammenheng mellom høy fart 
" og ulykker Generelt har vi en 

tommelfingerregel som sier at 
10 prosents økning i farten gII 
30 prosent økning i person
skadeulykker Det kan være 
grunn til å merke seg det. 

Varsko for Bergens-ga
tene 

- Men, påpeker de to, -
noe av problemet i Bergen 
sentrum er nettopp at det fort
satt er mulig å kJøre så fort. De 
mener at når det etter hvert 
bln etablert omkjøringsveger 
(Fløyfjellstunnelen o.l.), må det 
drastiske tiltak til for at ikke 
ulykkene i Bergen skal øke 
enda mer. Da vil nemlig kapa
siteten bli bedre også på de 
«gamle» vegene, og det blir 
multg å kjøre fortere. 

Men hvis vi vil, kan vi gjøre 
mye med ulykkene i Bergen 
sentrum, slår Alsaker og We
stad fast. - Det vil nemlig ikke 
koste så mye, men det er et 
spørsmål om v1!Je, både på 
vegkontoret, på grasrotplanet 
og hos politikerne. 

Skal vi få til miljøforbedring i 
sentrum, avlastning av gatenet
tet og forbedre ulykkessitua
sjonen, er det nødvendig å 
gJøre noe i tillegg til å bygge 
nye omkJønngsveger. Disse vil 
selvsagt 91 reduksJon i tratik
ken I sentrumsgatene, men for
holdene er svært darllge fra 
før, og v1 tror at lettere forhold 
pa de gamle vegene fører til at 
flere vil benytte seg av dem 

også Noe må altså gjøres, og 
helst i god tid før det nye veg
systemet blir tatt i bruk, slår 
Alsaker og Westad fast. 

Farten må ned 
- Hva kan gJøres, og hva vil

gi den ønskede effekten? 
- Hvis vi kunne få ned far

ten inn mot kryssene, ville vi 
oppnå mye. Opphøyde gangfelt 
gir for eksempel en suveren ef
fekt Flere byer har prøvd 
dette med forbløffende utslag i 
ulykkesstatistikken. 

Ellers kan v1 vise til Odda, 
der vi gjorde en av sentrums
gatene bilfri. Resultatet var at 
ulykkene i Odda sentrum ble 
sterkt redusert. Argumentene 
fra handelsstanden flere steder 
om at de bare kan overleve 
ved å få flere parkeringsplas
ser, så nær som mulig, holder 
ikke. I Odda økte omsetningen 
for forretningene i det bilfrie 
området, og ingen utenom om
rådet hadde nedgang i omset
ningen etterpå Dessuten syn
tes både fotgjengere, syklister 
og kjørende at sentrumsbutik
kene ble lettere tilgjengelige 
etter regulermgen, forteller Al
saker. De viser også til Stav
anger, der det er handelsstan

den som stadig presser på for 
å få større deler av sentrum 
omgjort til gågater I dag er så 
å si hele sentrum bilfntt der. 

Løsnmgen for å redusere 
ulykkene I Bergen sentrum er 
etter deres memng å bruke fy
siske ttltak for å få farten ned 
mn mot kryssene I tillegg til 

opphøyde gangfelt må det 
bredere fortau til flere steder, 
og bredere refuger slik at det 
blir lettere for fotgjengerne å 
komme seg over gaten Det vil 
og medføre at en del gateløp 
innsnevres noe. - Ja, faktisk 
ligger et av problemene i Ber
gen, både for fotgjengere og 
bilister, i det at gatene er for 
brede, hevder Alsaker og We
stad. - De oppmuntrer til for 
stor fart. Og som sagt, får vi 
farten ned, så går ulykkene 
ned. 

Nesttun kan bli bedre 
- Hvordan er forholdene i

andre deler av Bergen? 
- Nesttun sentrum er noe av

det verste vi har. Der skjer det 
gjennomsnittlig 9 ulykker pr. 
år. Nesttun er vel et eksempel 
på hvordan tingene ikke bør 
gjøres - det er umulig å 
blande forretningsgater med 
stor fotgjengertrafikk og gjen
nomfartsårer med stor biltra
fikk. Her kan vi ikke få ulyk
kene ned uten å gjøre noe 
drastisk, hevder Alsaker. 
Trafikkseksjonen ser svært po
sitivt på forslaget som ble !an-

Opphøyde gangfelt er frem

deles nokså nytt her 1 fylket. 
men på Sk10/d 1 Bergen er dette 
talt i bruk. Gangfeltene /Jgger 
ikke så langt fra hverandre. det 
ene, som en ser. ved avk1ørsef 
for matsenter og start på gang
/sykkelveg, det andre ikke så 
langt fra skole 
(FOTO E GHØNSD1\L) 
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Tegningen viser tydelig hvor 
fotgjengerulykkene skjer 
utenfor og mellom to klart opp
merkede gangfelt. Illustrasjonen 
er hentet fra Minde, Bergen. 
(ILL KAHIN DAVANGER) 

sert i Bergens Tidende, der 
bl.a. den østre delen av vegen 
ble foreslått stengt og bare be
nyttet som handle-/gågate. 
Denne løsningen vil gi god av
kastning i form av kraftig re
duksjon i ulykkene, miljøfor
bedring og økt trygghetsfølelse 
for alle trafikanter. Dette er et 
eksempel på hvordan en kan få 
stor gevinst på kort sikt. Løs
ningen vil heller ikke skape 
noen kon!1Jkt med det frem
tidige trafikksystemet På 
denne måten tror vi det kan bl! 
trivellg å handle på Nesttun 
igjen, sier Alsaker og Westad, 
som understreker at til dette 
trenger en midler og et utstrakt 
samarbeid med sentrumsfor
eningen på Nesttun og Bergen 
kommune. 

- Andre spesielle problem
områder? 

- Ja. fremdeles skjer det
ulykker i Loddef]ord og i Mi
chael Krohns gate, Carl Ko
nows gate og Krmgsjavegen li
kesa. I Kringsjavegen er det na 
satt opp trafikklys Dere steder, 
og forhapentltgvis vil dette 
hjelpe. Et annet utsatt sted er 
krysset Lyderhornsveg/Gr�v
dalsvegen pa Ytre Laksevag. 
Her finnes bade gangbro og 
undergang i nærheten. men de 
blir åpenbart ikke brukt Dette 
er et av bevisene pa at vi ma 
vite at brukerprosenten vil bli 
høy [ør vi anlegger en 
gangbro 

Alsaker og Westad peker 
også pa at ØyJordskrysset har 
vært så å si uten ulykker i 1983, 
i motsetning ttl tidligere. Dette 
skjer altså trass i anleggsvllk
somhet og ofte lite oversiktlige 
forhold, men skyldes mest 
sannsyn!Jg lavere fart og større 
oppmerksomhet fra bilistenes 
side. 

Laber respekt for 
gangfelt 

- Dere er ikke lenger så
villige til å legge gangfelt? 

- Det viser seg mer og mer
at respekten for gangfelt er la
ber, slik at effekten av et gang
felt er mindre enn før. Derfor 
har en også talt i bruk opp
høyde gangfelt, som forsterker 
effekten og har vist seg svært 
hensiktsmessige. Undersøkel
ser har dessuten vist at hvis 
bare 10 prosent går utenom et 
gangfelt i en sone på l 00 m (på 
hver side), vil sikkerheten på 
strekningen totalt være betrak
telig redusert, forteller Alsaker 
og Westad. - For dem som 
krysser gaten utenom gangfel
tet vil sikkerheten faktisk være 
halvert i forhold til t1dltgere. 
Enda sterkere utslag vil dette 
gi ved signalregulerte gangfelt. 

«Black spots» sikres 
- Har vi spesielle tiltak 1 

1984 som kan gi håp om bedre 
trafikkulykkesstatistikk? 

- Vi har blant annet fire
prosjekter som omfatter fire 
svært ulykkesbelastede steder 
Det gJelder to såkalte black 
spots, det ene i krysset Hage
rnpsvei/Natlandsveien, det 
andre I krysset Peter Motz
feldts gate/Kaigaten, som 
begge skal lysreguleres Vi
dere skal to spesielt ulykkesbe-

lastede kryss utbedres, det 
gjelder Rådalskry$set og 
-Hesthaugenkrysset i Asane.

Ellers blir få nye prosjekt
satt i gang i år, men f1ere
større gJøres ferdig. Det gjel
der bl.a. trafikksikringen i Ro
sendal sentrnm, gang- og syk
kelveg fra Nyborg til Vagsbotn.
to gang- og sykkelvegprosJekt
på Voss, og gang- og sykkel
veger mellom Haukeland og
Lone og mellom Straume bro
og Søreide. Samtidig rna v1
peke på at nye veganlegg, som
feks. Nordre innfartsare. med
trafikkseparering og egne
gangveger, alltid vil 91 trafikk
sikkerhetsgevinst

- Spesielle problemer 1 tra
fikksikkerhetsarbeidet na?

- Vi har planer klare for
f1ere prosJekter. men for lite
illldler, sllk at vi må være
svært nøye med bare a bruke
penger på prosJekter som har
dokumentert effekt Dessverre
må vi også skyve ut 1 tid ferdig
planlagte prosJekter som Leks.
Finnebrekka 1 Os og trafikksik
ring av Valen sentrum. som var
lovet i 1984. Manglende midler
er arsaken. Men, som nevnt. 65
prosent av ulykkene skier 1 

Bergen sentrum - for det
meste kryssulykker Dette er
vårt største problem 1 dag, og
her er det vanskeligst a fa gjort
noe.

Røa 
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Trude Fonn Roald Østerbøe og 
fan Trygve Totland har saman 
med Roald 5/erren (som var 1 
strei/_- da b1/e1e1 van reke) sratt 
for urv1k!inga av io/Jesepara
s1onsme1oden 

Målet er betre planar 
og betre presentasjon 

avplanane 
På planavdelinga ved 

vegkontoret er dei etter 
kvart blitt flinke til å gå 
nye vegar i presentasjo
nen av planane sine. Her 
er det ikkje lenger berre 
snakk om a teikne kart, 
eller eventuelt lage bro-

sjyrer med informasjon til 
publikum. Nei, no er det 
vi i dag kallar visuelle 
verkemedel teke i bruk 
og bryt nye vegar, i dob
bel forstand, når det gjeld 
planlegging og presenta
sjon av planar. 

Til intern bruk er det 
folieseparasjon som re
presenterer det nye, me
dan flyfotografering og 
video er med på å gjere 
planane våre lettare for
ståelege for publikum. 

Her skal vi ta for oss 
desse tre verkemidla og 
sjå litt på kva føremoner 
dei inneber, anten det no 
gjeld oss sjølv eller andre. 

Hordaland vegkontor er e1t 

av føregangsfylka nar det gJeld 
sokalla folleseparas1on. og vi er 
om kort Ild I stand til a lllby 
alle veqkontora e1 «pakkeløy 

t 
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sing» for framstillinga av detalj
planar. 

- Det heile tok til med
Straumevegen 1 Bergen for 
3-4 år sidan, forte! Roar Øs
terbø, som saman med Trude
Fonn, Roald Sletten og Jan
Trygve Totland har utarbeidd
opplegget. - I detaljplanane
for Straumevegen var det så
kolossalt mange opplysningar
på kartet at sjølv dei som
arbeidde med planane hadde
vanskar med å skilje dei ulike
emna i planen.

Vi måtte finne fram til ei 
betre form, eller betre og meir 
oversiktlege planar. Dette førte 
fram til arbeidet med foliese
parasion. 

Inndeling etter tema 
Utgangspunktet er at ein nyt

ter vegvesenets eiga kartinnde
ling og samstundes den innde
lmga i fleire ulike tema som er 
nytta i Vegdirektoratet sine 
retningsliner for detaljplanar. 
Ut frå denne inndelinga vart 
det laga ein samkopinøkkel. 
Denne inneheld temagrupper 
som dei fleste datatyper vil 
høyre inn under Samkopmøk
kelen kan og utvidast Det 
heile er dessutan lagt til rettes 
for automatisk teikning. 

- Folieseparasjon er ikkJe
noko vi går i gang med ved 
alle detaljplanar. Det er t første 
rekkje der planane inneheld 
mykje detaljar, som i tettstader 
og byar, at dette er svært nyt
tig. 

Betre oversikt 
- Kva er fordelen med folle

separasion? 

- Folieseparasjon gjev betre
detaljering av planen utan at 
det går ut over oversikta. Vi
dare er det lettare å revidere 
planen, det ulike teikningane 
er lettare å lese og meir over
siktlege ettersom dei er «sor
tert» for eJtt tema om gangen. 
Ved folteseparasion nyttar em 
det sokalla «8-hullsystemet» i 

kopieringen. Dette gjev meJr 
nøyaktige resultat enn den van
lege lyskopieringen, som alltid 
vil gje små forskyvningar i 
høve til originalen. 

Systemet kan dessutan nyt
tast utan at ein må skaffe nytt, 
kostbart utstyr. Det vert nytta 
vakuumramme, og det har dei 
fleste vegkontor no. 

Fordel i anleggsdrifta 
- Det nye systemet inneber

ein stor fordel for dei som driv 
veganlegg, så seier dei i alle 
høve sjølv, forte! Østerbøe og 
Totland. - Detaljplanen er fak
tisk nesten like så god som ein 

I 

PRINNSIPPSKISSE: 

byggJeplan Her forte! t.d. em 
folie kor skilta skal plasserast 
og kva for skilt. Så vell em det 
straks og kan bestille dei i god 
tid På ein folie er alle mntak 
og utløp av stikkrenner num
merert. lengder og diameter er 
oppgjeve, slik at arbeidet i an
leggsfasen vert mykje enklare. 
Em leidningsfohe syner kva for 
leidningar og kablar som fmst i 
grunnen frå før, og kva som 
skal plasserast der. Vtdare fmst 
det t.d. eigne foheark for lys
signal eller for veglys, for mil
jøtiltak osb. Sja pnnsippsk1ssa 
for folieseparasion over 

- Vår røynsle er at dette
har vorte godt motteke ute i 
anleggsdrifta, på det stadene 
det har vore nytta Likevel er 
systemet framleis nytt og ikk]e 
teke i bruk av alle planleggja
rane enno. Det må opplæring 
til internt først. 

Felles system for 
vegkontora 

- Vi var svært usikre på om
vi hadde funne på noko som 
var «brukandes», om dette 
hadde noko for seg, forte! Øs
terbøe og Jan Trygve Totland. 
- Vi hadde behov for ei ob
jektiv vurdering av arl_-eidet

vårt og vende oss til Vegdirek
toratet, der v1 møtte stor inter
esse og vart oppmuntra til a 
halde fram med arbeidet 
Vegdirektoratet er no mter
essert i å bruke vart opplegg 
for folteseparasjon som felles 
system for alle vegkontora, og 
vi har fatt pengar til a trykkJe 
heftet vårt opp, shk at det kan 
sendast ut til alle vegkontora 

Elles viser dei to til at fram
gangsmaten no er nemnd 1 den 
siste « Retmngslmier for detalJ 
planleggmg» fra Vegdirektora
�t. 

• Nyhendet om denne maten a 
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._ lage detaljplanar på har al
a, lereide spreidd seg til andre 

vegkontor. I mai var teiknarar 
og teikneleiarar frå Rogaland 
og Sogn og Fjordane på vitjing 
for å sjå på og lære litt om 
folieseparasjon 

Enklare samarbeid· 
med etatane 

Ein av fordelane ved foliese
parasjonssystemet ligger i at vi 
no kan få betre og meir utfyl
lande opplysningar frå andre 
etatar om leidningsnett o.a. 
Grunnkart og folie kan sendast 
til etatane, som teiknar inn sine 
opplysningar, og alt kjem at
tende, klart til samkopiering. 

Når ein kan ta automatisk 
teikning i bruk. vil det også 
vere mogleg å overføre data 
frå den erne offentlege etaten 
til den andre, slik at det er 
større sjanse enn før for alltid å 
ha ajourførte data 

- Dette tyder altså at der
som em veg vert bygd etter 
planen, sit vi med heilt nøy
aktige kart, peikar Østerbøe 
på - Må det endrmgar til, så 
vert det malt 11111 og endra på 
folien Etterpå har vi fullstendig 
oversikt over alle detaljar og 
kan levere dette komplett vi
dare til vedl!kehaldet 

Effektivt og 
arbeidssparande 

- Etter var memmg er dette
effekt1v1sermg bade av plan
legging og av vegbyggrng. 
framheld Østerbøe og Totland 
� Det vert kravd rnen av te1k 
narane og kan I starten bety 
me1r drbe1d Men det er moro 
samt arbeid. det 'Jlr be1re re 
sulta! 'J\.J er d1fr;J rne1r iillreds 
st1llande Ulf- r1a c1nlP-q•-Ji-l vil 
del r;r; V'-f'-; i'lff_J(J JdSSJ 1i-H,HidC-: 
r;q v1 spc1rar I Jr J p?. ;:, la ,111drP. 
�td\riT !il SJØi'/ 6 Jr�JVl1F· lftTi Slllf-" 
r1pplysr,1nrJ,1r '.::iysl'-·mPI Pr ,-,Iles 
IYh'-'- Tl ;11 .,'-''i ,JvJb l!tlJJ, I 

·//.Jr;,,,�sr�11s,;111c1nh1-·11rJ '-1 .Jr:11 
11\':t f\Jrr!q'-' [">IISUl'-!1ll1nnc1 l'Hl 
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teke det i bruk allereide, og 
ma. Nordre innfartsåre er 
teikna etter dette systemet, for
te! Østerbøe. Andre konsulent
firma har synt for interesse for 
det. 

Med andre ord - om ikkje 

Det siste året har Vegkonto
ret fått festa store delar av 
vegnettet som er i planfasen på 
flyfotos Fly og fotograf har 
vore leigd inn, medan nokre av 
dei tilsette på planavdelinga 
har vore med og fått freiste om 
det har høgdeskrekk eller 
ikkJe. Etter kvart er vi i alle 
høve korne godt i gang med å 
byggje opp eit flyfotoarkiv som 
særleg er til nyttes i plansa
manheng, men og i andre 
høve, som vi kjem attende til. 

- Utgangspunktet vårt er
eigentleg følgjande: Er folk 
usikre, så seier dei nei.

Vi får mykje protestar, og 
handsaminga av desse tek 
mykje tid. Gier vi litt ekstra for 
å få folk til å forstå, la dei få 
visse for kva saka eigentleg 
gjeld, så kan vi sjølv spare 
mykje tid og krefter pa det, 
meiner Erling Grønsdal. som er 
em av dei som har teke del 1 

arbeidet med flyfotografennga 

Teiknar planane på bileta 
Med flyfotos har v1 ma. høve 

til å «pynte» pa terrenget ved a 
leggJe vegtraseen mn der han 
etter planen skal ga Folk far 
sia huset eller garden sm 1 
høve til vegen og kan lettare 
uttale seg om planen Flyfotos 
vart rna nytta pa Nordstøldals 
vegen mellom Rogaland og 
Hordaland Denne vegen skal 
qa qJennom strok der det enna 
1l<kJe fmst veq oq !lyfolos av 
dalen vai e1 prc11<11sk løysrnq 
for a fa oversyn ove1 iilhøva 1 
cinl!aclel 1I1eci r,ms1r1 111 terrernJ 
'-ldl rlc1r dyrka mark o a 

dagane er talde for tverrprofi
let, så rår det i alle høve ikkje 
lenger grunnen åleine. Når ein 
tek omsyn til dei fordelane 
folieseparasjonen fører med 
seg, må ein vel sjå dette som 
ei gunstig utvikling? 

God informasjon 
Også andre stader har bilete 

tekne frå fly vore nytta i mfor
masjon til publikum. Då syner 
ein først - som lysbilete -
området slik det er i dag. Der
etter vert planane vist, og til 
slutt ein kombmasjon av desse, 
med planane innteikna i biletet. 
Det vert fortald at då ein nytta 
dette opplegget på eit informa
sjonsmøte 1 Eikangervåg 1 
Nordhordland, vart det reine 
underhaldmngskvelden. Ein
skilde sat over tre framsynm
gar, vert det sagt, og de1 
hadde visstnok stor moro av 
vegvesenet sm informasions
kveld 

I utgangspunktet kan det 
høyrest dyrt å drive med flyfo
tografering, medgjev Erlmg 
Grønsdal. Ein time kjem på 
2000 kroner. inkludert fly, foto
graf og film. - Men vi kJem 
langt på em time. peikar 
Grønsdal pa, og vil gjerne ha 
med at om vi reknar om i «me
ter veg", så kjem det jamnt 
rekna på 20-30 øre pr. meter 

- Men det krev grundig
planleggmg pa førehand. slik at 
vi kan fa mest mogleg nytte av 
kvar time, streker han under. 

Ei rekkje bruksområde 
Og bruksomrada er mange 

har det vist seg 
For anleqgsavdelmga er b i 

!eta eigna til a frnne e1t bruk
bar\ nggomrade. t il bruk ved 
dnftsplanlegCJITICJ. for a fmne 
det beste cinqrepspunktet for 
e11 anleqr__J eller leite frarn 8111
eigna stad for massedeput • 

\ 
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Før og euer Bi/eta er e// dome pa ko1/e1s t1yfotos kan ny11ast I olanlea
gmga 81/etet over syne/ veaen slik han ga1 I dag. det and1e ko1/eis 
wbeira \"eg og ny ganaveg er p/i,ssell I teuen9et 
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• GrunnseksJonen kan nytte
flyfotos t1I å vurdere bonitet
eller sja på e1gedomsgrenser,
og geotekrnsk seksjon kan
nytte dei som t11leggsmforma
sjon til vertikalfotos

For planavdelmga er nytte
verdien kan hende enda større. 
Pa hovudplanstad1et er flyfotos 
ofte brukt, eventuell til drøflmg 
av uhke alternativ Med silke 
fotos kan em v1dare ha hjelp 
nar em skal vurdere konse 

n"10;; i...:01·1K 

kvensar, nc1r planar skal pre
senterast eller drøftast med folk 
som er råka av de1, men er Ilte 
vane med å lese kart Til pre
sentasJon av gatebruksplan. 
køyremønster, sktltmg, nye 
parkenngst1lhøve o.a. kan og 
flyfotos vere til nytte. og Sjølv
sagt til alle typer trykt presen
tasjon av planar eller anna v1 
gar ul med t1I pubhkum 

Som sagt, her skulle v1 ha 
høve til litt av kvart. 

Sisle nytt pa planleggmgs
omradet er video. 

Førebels ligg bruken av 
video pa forsøksstadiet, men 
etter det ein kan sja I dag, kan 
dette mediet utvikle seg til a 
bli eit av dei mest effektive for 
vegvesenet, bade når det gjeld 
presentasjon av planar for pub
likum, og når det gjeld plan
leggingsarbeid. 

Bruken av video tok til for 
nokre ar sidan mnan vegvese
n'.:?!. Da fekk Vegdirektoratet 
filma alle nksvegstreknmgar 1 
alle fylka. - Det synte seg 
raskt at desse opptaka fort vart 
for gamle, dessutan hadde v1 
behov for opptak av fylkesve
gane 6g. Det har og synt seg at 
v1 ønskjer eit litt anna perspek
tiv pa opptaka enn det v1 
hadde fra før, fonel Erlmo 
Grønsdal. som er em av d� 
som no er med pa a utvikle 
bruken av video pa vegkonto
ret. 

Folk skjønar bilete, ikkje 

kart 
- Det har no gJennom nokre

ar vore vanleg at planavdelmga 
arrangerer folke- eller mforma
Sjonsmøte nar de1 legg fram 
em vegplan til offentleg ener
syn. Pa desse møta har v1 fatt 
røynsle for at det er b1leta folk 
forstar Kart er det sI1::tt 1kkje sa 
lett a lese for alle. men pa b1-
leta kJenner de1 seg Sjølvsagt 
att Da er de1 1 stand til a gje 
oss noko att 6g. De1 ser tre 
naust og bekk eller gJerde. og 
de1 kan føye til opplysrnngar 
som vegvesenet 1kkje har 
k1ennskap Ill. nar de1 først kan 
selje seg 11111 1 kva planar v1 
har 

Her kan video vere e1t ideelt 
utstyr a nytte Den kan køyrast 
framover langsmed vegen 
eller attende, og v1 kan stoppe 
den for a sia pa em detalj. oe1 •kar Grønsdal pa Ved veokon 
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• toret er det no kjøpt inn video
opptakar, em transporterbar
farge-TV og video-avspelar,
spesielt med tanke på fram
syning for publikum.

Video til planlegging og
synfaring

- Ved a nytte video-opptak
kan vi faktisk gJere unna bade
synfaringa og planlegginga
nesten samstundes. forte!
Grønsdal. - V1 kan dessutan fa
med detalJar som ikkJe viser pa
kartet. karta er I mange høve
av gama] dato og manglar av
kJørsler og andre endnngar 1
omradet. Unøyaktige kan de1
vere ogsa nar det gjeld «fasle»
tmg. Alt delte kan em fa av
dekka I em em-gong 0111 em
tek video til hjelp

Økonomi
Med andre ord er det

rnoqleq a spare re1seulcJ1fler pa
delte. ,w di del 1kkJe ven
11rrndsynt rnPd sa nianqe synfa
rn J<.Jcll rneme1 CwnscJci I Ali
V8rl fesl<1 t1I "tdJJ8Jp, lTl(c:!d f:111
<-J(,n<.J r ,r I d'-'r hr1r em df'}I <J<J
k,H1 lr0yrr=- r](c:!1 :-;i:J r,fle '--,Jn vil r.,q
sr1 fr,r1 '-'li, 111 ,,q iF1 n,erJ alle
r)f->idllrtl

t\ Jf/; r 1r..;- 1

Erling Crønsdal syner fram det 
nye video-opptaksutstyret. 
(FOTO I 1-'AUKELA!\:D) 

Bruken av utstyret er heller 
1kkje særlig dyr. Em kassett 
kostar 2-300 kroner. Den gJev 
plass til 3 timars opptak og kan 
sjølvsagt brukas! opp att. 

Vellukka forsøk i Sveio 
Det er spesielt når det er 

planar om utbetring av ei veg
streknmg - som det oftast er 
med dei m1dlane vi no har til 
rådvelde - at video-utstyret er 
til stor nytte. 

Erling Grønsdal og Roald 
Sletten har gjort eit forsøk ved 
planleggmg av vegutbetringar i 
Sveio - Første punkt var å ta 
strekmnga opp på video og så 
gå over kartet og merkje av alt 
som 1kkje stemde der. Video
tapen vart altså nytta som 
grunnlag for planlegginga, og 
dei endringane som var naud
synte i høve til det ein såg i 
terrenget, vart ført pa planen. 

Neste punkt var så stikking i 
marken og deretter utarbei
ding av tverrprofil 

Informasjonen når fram 
- Då v1 var komne sa langt,

vart det arrangert mforma
sionsmøte. Pa veg til møtet 
gjorde v1 nye video-opptak, 
som dekte plan-inngrepet 
betre. og desse viste v1 direkte 
pa møtet. Her kunne v1 vise 
med b!lete. parallelt med kar
tet. kor vegen skulle ga, kva 
for mngrep som vart naudsyn
lege hos kven Det viste seg, 
som venta. at mange 1kkJe 
hadde særleg føresetnad for a 
følgJe med I elet som vart vist 
pa kartet. men da de1 sag «sm 
sv111g» pa TV skJermen. vakna 
de1 oq kunne ta del i d1skus10 
nen Dermed far v1 og prov pa 
at 111formas1onen var nar fram 
Ue1 kan enere arbeide! lettare 
for veqvesenet I em se1nc1re 
omqanq 

Betre tilbod til publikum 
Denne bruken av video er 

kan hende mest retta mot pub
likum og tyder i alle høve eit 
framsteg i form av enklare og 
lettare tilgjengeleg informasjon 
til dei som ikkje dnv med veg
planar til daglig. Video har og 
vore nytta når det gjeld å stu
dere køyremønster. t.d. i dei 
nye rundkøyringane i Bergen, 
før og etter at dei vart opp
arbeidd. Elles peikar Grønsdal 
på at det video-opptaka som no 
vert gJort langs riks- eller fyl
kesvegar kan komme tll nyttes 
t.d. i avkjørselssaker, og som
hjelpemiddel til opplæring og
instruksjon skulle det eigne seg
godt Ma. vert det for tida
sysla så smått med planar om
em mstruksjonsfilm som syner
korleis em skal køyre i
rundkøyringar. Behovet for
opplæring er framleis stort, sy
ner det seg, og ein slik video
kassett kan nyttast i mange sa
manhenger, t.d. på køyresko
ler, i bilorganisasjonar o.L Tida
vil vise om det let seg gjen
nomføre.

Ikke minst med tanke på vår 
evne og vilje til å nå fram til 
publikum, trur vi at planavde
linga er på rett veg her. Vt er 
avhengige av eit godt tilhøve til 
publikum - det vil giere ar
beidsdagen var lettare - og 
publikum er ikkje rrnnst avhen
gige av oss og den mformasjo
nen v1 har å gje dei V1 1 veg
vesenet har 1kkJe alltid vore 
Ilke flmke til å formidle tankane 
og planane våre til andre, men 
v1 trur at denne nye bruken av 
visuelle verkemede! kan vere 
til god hjelp for alle partar. 

Røa 

Redaktøren vil elles pe1ke 
pa at planswfen burde hatt 
plass til ern kommentar ill 
denne saka. Av d1 stoffet vart 
sknve undei streiken. let 1kk;e 
dette seg g;ere Oqsa Roald 
Slet/en var I streik. or,J er d1for
1kk;e mecl pa bileta 

Reel 



AKSJON KJØRELYS 
Meir lysbruk må til om vi skal lukkast 
i å redusere ulykkestala i fylket 

Hugsar du å slå på lysbryta
ren kvar gong du skal ut og 
køyre? 

Ikkje det? 
Din innsats må nok også til 

om Hordaland fylke skal 
komme seg høgare opp i kon
kurransen med dei andre fylka 
om best lysbruk Førebels låg 
vi på ein 9. plass i mai-tellinga, 
og v1 ligg på ein 9. plass i 
gJennomsmtt etter april og mai, 
men det må kunne gJerast 
betre. Vi bur jo i eit fylke der 
vi stadig må slå lysa på for å 
køyre gJennom tunnelar, så kvi
for ikkJe berre la det stå på? 
Verre er det ikkje. Bli sett, så 
køyrer du tryggare og mer tra
fikkbiletet tryggare for andre. 

Landsoversikta ser no slik ut 
etter to omgangar 

Troms 
Nordland 
Sør-Trøndelag 

Poeng 
124.6 
121.0 
120.3 

VEGOPNING PÅ VOSS 

Finnmark 119.0 
Buskerud 114.0 
Akershus med Oslo 112.0 
Vest-Agder 111.3 
Nord-Trøndelag 105.2 
Hordaland 104.6 
Hedmark 96.3 

Ikkje med mellom de1 ti 
beste, og «under streken», ligg 
følgJande fylke 

Møre og Romsdal 
Aust-Agder 
Oppland 
Sogn og Fjordane 
Vestfold 
Telemark 
Østfold 
Rogaland 

Poeng 
88. I
87.0 
86.3 
85.0 
83.4 
81.l
73.6
73.5

Maitellingane gav fø!gJande 
resultat: 

Sør-Trøndelag 
Troms 
Buskerud 

Prosent 
65.4 
61.2 
60. I

Biletet syner Brynagjelet bru pa 
Voss. 30. mai om ettermiddagen vart 
brua saman med resten av strekninga 
Lundarosen-BrynaQJelet opna for tra
fikk Med desse ca. 1150 m veg over 
Tv1ldemoen vert trafikken på E 68 no 
ført utanom Voss sentrum og den 
smale Langebrua, som slett tkkJe var 
bygd for dagens trafikk. Anleggs
arbeidet tok til i 1982, og kostnaden er 
om lag 17 mtll. kroner. 

Dagen før, 29. mat, vart og Ragde
parsellen i Odda opna for trafikk. Med 
dette kan rv. 47 ta I mot 10 tonns ak
seltrykk fram til Kmsarv1k 

Hordaland på
9. plass

Nord-Trøndelag 59.8 
Nordland 56.0 
Akershus med Oslo 53.0 
Finnmark 51.3 
Oppland 49.0 
Hordaland 48 6 
Møre og Romsdal 48.4 
Sogn og Fiordane 43. 0
Vest-Agder 39.5
Østfold 37. 2
Vestfold 36.0
Telemark 35. I
Hedmark 35.0
Rogaland 33.0
Aust-Agder 26.0

Dersom vi kan samanlikne 
oss med Svenge, så veit v1 at 
obligatonsk bruk av nær
lys/køyrelys der har gitt em 
merkbar reduksJon i ei rekkJe 
ulykkestyper. Men så har også 
lysbruken om dagen auka fra 
ca. 50 til 95% av køyretya 

I Hordaland viste telllngane 1 
april, mai og Juni 56, I. 48,6 og 
41,2 prosent. 

Dersom vi skal hauste same 
gevmst som svenskane, rna v1 
auke denne prosenten kraftig 

Bruk køyrelys 1 
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BEDRIFTSLEGEN ER PA PLASS! 
Vegvesenet har endeleg fått eigen bedriftslege i 
full stilling og får vonaleg og sjukepleiar frå i 
sommar. Det vert stilt store forventningar til dette 
at vi no har høve til å utvikle bedriftshelsetenesta 
etter vårt eige behov. Det vil i første rekkje seie 
at det vil bli lagt stor vekt på å førebyggje dei 
skadene og sjukdomane som oftast kan registre
rast i vegvesenet som følgje av det arbeidet vi 
driv. 

E:,rid 1 -J,.,1 t.-li 1·) l.t'yf'l r,m 1/J 

lil' L ltnl i1-·•r;,-:,t.-111-· I J !r,rrlr i 
l,mrl f;,11 sir, t ,1--·rlrili:-;IH Jr- )rJ 
·1<---1; \flj,1,, 1 1r- I,�· '1J I ,-;IJIIJ11q,, I
r;wJ•,-r ,; ,q,111 ,,1 I!,:! 1,,), l1h"

'il/: I '/f.:;•1 

,JrJrl' 1r1erl seo l<rma Anna 
Wrt<11.1e 111 rw::lp I c:i kort 
Jk:l'l()dt' lvJI v1 fc11 11lse11 IJe 
ril 1f1ss1uh-·1 ilr·'kH 

�.k!PpmH \NdcllJl·; er <>J.JP 

haveleg fra Sveio 1 Sunnhord 
land, men har leke em solid 
omveg før de, kom til vegkon 
toret I Fyllmgsdalen Jostein 
Waage var ferdig med utdan 
nmga si i 1982 har hall turnus 
teneste I Hammerfest og i SJø 
vegan I Troms. og har etter det 
µrakusert som d1stnktslege 1 
Laxa 1 Svenge. der det faktisk 
er lettare a fa slik Jobb enn 
her 

Hovudoppgave å hindre 
sjukdom 

Kvifor vel1e1 e1T1 lull stil 
l111q som becl11ftsle4e l1amfor 
1 d c1 Plci ble1t-' seu s<1m c1ll 
1 r1enn1 Jt c1kl1St:l r1r1cle IP( ff-' SJMt 



Ei lua prøve av det nye utstyret 
klavde Anna Waage da ho og 
mannen, }oste1n Waage, skulle 
fotograferast. Jostein Waage tok 
Ill I st1J/1nga som bedrurslege 1 
apnl. og har førebels kona, som 
er utdanna s1ukeple1ar, Ill assis
tent. 

(FOTO E GRØNSDAL) 

Veg i Vest. Waage ler: - Mel
lom legar er det delte meinin
gar om kva ein bør ve!Je, men 
eg tykkjer det er viktig å gjere 
noko også med det førebyg
gjande arbeidet, og sJå på år
sakene til dei sjukdomane som 
dei allmennpraktiserande le
gane vanlegvis behandlar. . I 
denne jobben får eg og praksis 
i attføringsarbeid. 

I følgje dei nye reglane for 
bedriftshelsetenesta vil hovud
oppgåva mi vere å leggje vekt 
på det førebyggJande arbeidet 
og attføring. Det vil bl.a. føre 
med seg at eg skal ha ofte kon
troll av dei gruppene som er 
utsette for yrkessjukdomar eller 
skader I arbeidet. Det vert no 
sett slik at rutmekontroll av 
friske menneske ikkJe har så 
stor verdi, slik at vi no berre 
vil kalle inn folk som er under 
45 år kvart tredje år, medan 
ein får mnkallmg kvart år når 
ein er over 45 

Eg vil og freiste å setie av ei 
viss, fast tid til vanleg behand
ling, men dette er ein mindre 
del av arbeidet mitt, under
strekar Waage. 

Mindre «kjøtkontroll» 
- I alle høve er em no

komne fram til at det gir me1r 
att a sia pa dei mest utsette 
arbe1dsplassane enn a dnve 
trad1sionell «kjøtkontroll», pe1-
kar Waage pa Nar v1 sknv 
dette, har han sa vidt fatt tid til 
a setJe seg mn I kva som gar 
att av problem 1 vegvesenet 
her 1 fylket belastrnngssiukdo
mar. muskel-/skjelettsjukdomar 
og em del metr sosiale pro
blem Dette er problem han 
skal fre1ste a løyse I samarbeid 

med verneleiaren. Planen er at 
dei skal reise rundt i fylket og 
sjå på ulike arbeidsplassar. Ein 
mini-buss vert innreidd spesielt 
til dette føremålet. Her skal ein 
og ta seg av kontrollar ute i di
striktet. 

Førebels har det vore om å 
gjere å få utstyret på plass på 
det nye legekontoret i Fyl
lingsdalen, der det framleis 
manglar litt. Waage memer 
kontoret vil fungere bra etter 
kvart, og han var i mai så vidt 
komen i gang med å kalle folk 
inn til kontroll. Ettersom han 
sjølv er kalla inn til militærte
neste frå slutten av mat, vtl mn
kallmga til kontroll komme i 
gang for alvor til hausten. 

- Frå hausten av set eg
dessutan av ein dag i veka til 
timebestilling, forte! han. 
Her vil det elles vere mogleg å 
komme til dersom det skier 
noko akutt på dagtid, men ein 
må ringje på førehand. Føre
setnaden er sjølvsagt at vi er til 
stades, og helst bør det gJelde 
skader eller sjukdom som er 
valda av arbeidet eller vil 
verke inn pa arbeidet 

Grunnlag for ei tenleg 
utvikling 

I vår vart og stillinga som 

bedriftssjukepleiar lyst ut, med 
frist 20. mai, og det er von om 
at vi får sjukepleiar fast tilsett 
frå i sommar. Både lege og 
sjukepleiar vil bli sendt på kurs 
mnan bedriftshelsetenesta til 
hausten for å stå best mogleg 
rusta til oppgåvene dei har 
teke på seg. 

- Det er først dei siste åra
bedriftshelsetenesta er blitt 
noko meir enn den vanlege 
«kjøtkontrollen». Eigentleg er 
det det arbeidsområdet der 
det er gjort minst 1 helsete
nesta, meiner Jostein Waage. 
- I og med at vi er i em start
fase har vi no høve til å få gjort
ganske mykJe, og har gode
sjansar til å utvikle helsetenesta
slik vi er best tente med her i
vegvesenet Men eg vil og
peike på at denne fasen kan
innebere visse startvanskar og
at det kan ta tid før bedriftshel
setenesta kan fungere slik mei
ninga er, og slik vi ønskjer det.

Vi er i alle høve i god 
gJenge når v1 no har fått tilsett 
både lege og sjukepleiar, og 
får vere vel nøgde med deti 

Røa 
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Sykkelgruppa 
trår til 

Sykkelgruppa har du 
ikkje høyrt om den? Skal vi 
vere heilt ærlege, så hadde 
ikkje vi heller det, men så viser 
det seg at idrettslaget Horda
vegs sykkelgruppe er svært 
aktiv. 

- Vi har vel ikkje klart å
gjere oss så namngjetne ennå, 
for sykkelgruppa er faktisk 
nokså ny, den, fortel oppman
nen, Erling Pettersen, til Veg i 
Vest. - Ikkje er vi så mange 
heller, gruppa tel førebels 
berre tre mann. I tillegg til meg 
sjølv er det Rune Drevsjø 

(grunnboring) og Sverre 
Amundsen (opps. ass.) frå 
Voss. Med andre ord - vi har 
god plass til fleire. 

Gruppa driv førebels 1kkje 
organisert tremngsverksemd, 
av di medlemene bur så langt 
frå einannan, men dei tek alle 
aktivt del 1 dei neste sykkelntt 1 
d1stnktet. På tapetet denne vå
ren stod mellom anna "Ulriken 
rundt,, på 5 mil Kr. Himmel
fartsdag og Bergen-Voss den 2 
JUm. 

- Vi var med i fjor og, men
eg trur vi er litt betre 1 ar, 
seier Pettersen. - Det får vi 
sJå Det er Rune DrevsJø som 
gJer det sterkast. Han ligg 1 te-

ten mellom bedriftslaga og 
vann i slutten av mai den so
kalla Seksvattensrunden, eit 9 
mil langt ritt som går på Voss. 
Vi har store voner til han i dei 
andre sykkelritta og. 

- Men det kunne vere
moro om v1 var Oeire, seier 
Pettersen, som med dette 
oppmodar alle sykkelinter
esserte til å melde seg som 
medlem I sykkelgruppa Som 
dei neste kanskje veit, er det 
vanleg at idrettslaget dekkJer 
startkontingent til konkurran
sane. 

Og for dei som ikkje kJenner 
Erling Pettersen, så er han å 
treffe på anleggskontoret 1 

Øvre Ervik (Nordre innfarts
åre), tlf. 05/25 59 08. 

Veg 1 Vest ønskjer gruppa 
god medvind i alle motbakkar1 

Røa 

Ern VENLEG TANiæ ... 
«Takk for hensynsfull lqønng» 

stod det pa e1t skilt eg passerte 
her em dag Eg rna vedga eg 
«vakna» bratt og logg lenge pa 
formuleringa - «takk for hen
synsfull lqørmg» Men hadde eg 
lqørt «hensynsfullt» da? Det veit 
eg enna 1kkJe Vegen var fm. 
med nyli:1gd asfalt. og bilkøen 
seig som han plar g1ere fra Asane 
til byen em mandags morgon I 
em sllk kø far em anten tid li! a 
forme nkt1g v1dløf11ye tankerek 
l-'w1 elle1 s21 lenkier em 1kkJe 
stort I det helle Eg trur eg 
hc,dde m,rnge:: rnecl meg I siste 
f'at,�qonen den110 moryonen. for 
mcingr. hnr h;itt e!ll Jld,fi:lSI SJOk
Y'trla re:iksJr,n pa 11et1 clHte skli 
i,-:t 

iJe' ff:'YY rr1eq 'Il ;i Jnch;.1sl rJVer 
1-'v1fr ,1 , •·l'-·rt ash11'-Jd var sc1 str,1 fur 
de, fl,.sfr ,i'/ 'J'.,S 1-,r ':)Hl venlE-,(j 
tr,w· s,, u';r:,11,a 11,11 rJ,,t qJeld vP.r 1 
<1rtJ"'lrl ,,,i ·1r,1Jsh!'1m,(' i .lier'"' v1 
1-',t! henrJ,s S,J v;mrJP 1nPd dl cllle 

, ;., /f .r · I '/ I .: . l 

skilt forte! om forbocl/pabod at 
det berre er e1 venleg utsegn 
som far oss til a opna auga og 
verkeleg lese kva som star pa 
skilta? 

Underte1kna kJende seg 
grunnen venleg slemd overfor 
den som hadde sett opp dette 
sk1Iiet da eg køyrde v1dare 
Dette var retteleg hyggeleg. slik 
skal det gJerast1 var m111 reaks1on. 
Kan hende var andre mne pa 
same lanken. kven veit? E1t par 
venlege ord kan live opp I sa 
mange s1tuas1oner, Ja, s1ølv , 
mandags bilkø til byen 

Del høy1er med t!I soga at det 
1kk1e var vegvesenet som hadde 
set' c,pp sk1lte1 men elll asfalten 
treprenør Men kcm hende burcle 
veqveser,e· oy leggJe an pc1 a 
nyti<c: e111 men venleg tone over 
fu traf,kantane? Uet trur eq 
begge pai tar ville ha glede oq 
nytte av 

Li,ll oss ta med baksida c1v me 

I dalJen også. Pa andre sida av 
.,killet vart det opplyst at «Asfalt
arbeid pagar», noko som 1kkJe 
,;ar tilfelle pa denne tida av dø
;:iret 

Dessutan har e1 rekkJe b1J1slar 
notert seg e1 anna førehandsvars
lmg om al asfaltarbeid pagar. der 
farten var sett til 60 km/t pa 
grunn av arbeidet - Men skilta 
var plassen midt I e, 50 km sone1 
Og høgare fartsgrense enn 60 
km/I fmst 1klqe nokon stad 1 
nærleiken' 

V1 skal 1kkJe henlJ)e ul nokon 
spesielt med dette Det er memt 
som e1 pc1m111rnng og v, velt at 
[olk oppfatlar dette som veove 
senet s, skill111g sllk at det er, oss 
det fell attende pa - truleg 1kk1e 
utan grunn 

Men som sa(dt - e111 venleCJ 
tone langsette, vegen lru1 v, kan 
ha pos1llv verknad � forsøk dH' 
Skilta f1nst openberrt v, har de, 
kan hende sJølv ogsa) Høa 



I! STIPEND 1984 
!! Nordjsk Vegtekrnsk Forbund (NVF) tilbyr stipendier for studter av aktuelle spørsmal mnen 
11 veg- og vegtrafikk Stipendiene kan også benyttes til studtere1ser. 

1, 

1, 

T1lgjengeltg beløp er kr. 20.000. 
Valg av emne er opp til den enkelte søker. St1pendtatene forpltkter seg til a skrive en rapport 

om resultatene av studiet til Nordisk Vegteknisk Forbund. Etter NVFs vurdering vtl 
stipendiatene kunne palegges a 91 en presentasion av resultatene pa NVFs arsmøte. 

Studiene skal være gjennomført et ar etter tildeling av stipend 
Tildeling av stipend vil finne sted 1 augusUsept. 1984. 

Nærmere opplysrnnger kan fås av Johnny Johansen, tlf. 02 46 69 60. 

Søknad om stipend skal inneholde: 
- besknvelse av emne for studiet

- plan for 9Jennomførmg av studtet
- opplysninger om søkerens sttllmg,

arbeidssted og arbeidsfelt. 

Søknaden sendes:
Nordtsk Vegtekmsk Forbund 
Vegdnektoratet 
Postboks 6390 Etterstad 
0604 Oslo 6 
mnen I .august 1984 
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Hohnenkollstaf etten 
1984- eller 

ankennannen som ble 

vekk 
For fjerde år på rad 

stilte Hordavegs lag til 
«varens vakreste». Fjor
arets arrangementstek
niske suksessopplegg for 
laget ble fulgt ogsa i ar. 
Statsbanenes materiell 
over fjellet og overnatting 

;,/. 'J! /; I Jl ,; 'I 

på hotell i Oslo natt til 
stevnedagen. Alle unn
skyldninger i form av snø
forviklinger på fjellet eller 
slitsomt nattkvarter nær 
svenskegrensen skulle 
dermed være forebygget. 
Et godt stafettlag var det 

Horda1·eas sta1e11/au før stan 
med ankc0111wnn f"1a 1·ens(!e 
bak Ernl T Pede1scn B10rn T 
W11k Svei 1,' f\1/Junclsen Gunna1 
Nat/and Odd �:'f:'1·eraas E1/ina 
Peuersen I /,0/ue l3auosto oa 
Otta1 M1dtkandal F'oran fra v 
Aue Sellev()/c/ K;cll 1-olleso. E1-
lma Ste1nslancl Jon M Follesø 
lnae Alsak,'J Asb},,111 Kwken 
og J.:nw B Lanoel.ind 

også som i år var klart til 
dyst, fullt av seiersvilje og 
kamphumør. 

Lagel besiod av Jon M F'ol 
lesø. Knut B Lallgeland. Ottar 
M1dtkandal. Sverre Amundsen. 
Erlmg Stemslalld Asbiørn Kro 
l<en. 810111 '!ore Wuk. Helae 
Baugstø. Gurnkll Natlc111d lnqe 
Alsaker Odel Sceveraas Egil 1 
Pedersen. E:1 l111q Pettersen 
Kiel! Follesø <Kl Aqe Sellevolcl 



Turen over fjellet gikk greit, 
og innkvarteringen på Sara Ho
tell, Oslo, var også program
messig, bortsett fra at en av 
deltakerne hevdet å ha blitt fei
linformert om togtidene.og der
for ankom Bergen stasjon idet 
toget passerte Dale i god fart. 
Nå ja, det går heldigvis alltid et 
tog. Laget var fulltallig før 
kvelden var omme. 

Laget sprudlet selvsagt av

innestengt energi etter så 
mange stillesittende timer på 
toget, så lagledelsen la derfor 
opp til en rask oppmykingstur 
fra hotellet, via Akerselva (den 
gamle og grå, De vet) og opp 
til Slottsparken. Etter et par 
runder rundt i parken, var 
overskuddet endret til noe i 
nærheten av likevekt, så stem
ningen var for retur til hotellet, 
noe den meget imøtekom
mende lagledelse ga tillatelse 
til 

Kvelden gikk ellers med til 
sight-seeing i Oslo sentrum, 
der et yrende folkeliv virkelig 
var noe å sight-se på. Lagle
delsen passet nøye på at hver 
enkelts væskebalanse ble holdt 
under kontroll, noe som er me
get viktig foran store og an
strengende konkurranser Det 
var intet som ved solefall tydet 
pa overbalanse Se1ersv1ljen 
var intakt, og alt la derfor til 
rette for en suksessfylt Hol
menkollstafett for Hordavegs 
mannskap. 

Dagen opprant, og etter fro
kost og de siste taktiske d1sku
s1oner foran løpet begav laget 
seg til Bislett for høyt1del1g av
fotografenng pa selve astedet. 
Dermed var forberedelsene 
over. og hver enkelt la 1 veg til 
Slll etappe Spennlllgen var til 
a ta og føle pa 1 Ville vi sla 
BMV-V1k? (En av lagets med
lemmer hadde veddet en 
Oaske champagne pa det ) 

Siarten gikk. løpet var 1 
gang Av lett forstael1ge grun 
ner er referenten forhindret fra 
a beskrive de nærmere detal 
Jer om løpets ganq Stanen 

gikk imidlertid bra, og de 
Oeste deltakerne var fornøyd 
med sin innsats, helt til siste 
veksling. Her skjedde tra
gedien1 Lagets deltaker på 
sjarmøretappen kom stor
mende i god stil med tilnærmet 
smil om munn, og vel vitende 
om det rikelige publikum langs 
fortauet, ble de siste kreftene 
satt inn i en forrykende slutt
spurt mot veksling. Men så ble 
det ingen veksling. Ankerman
nen var ikke å finne ! Dette som 
vi hadde sett hende andre. 
dette utenkelige, hendte ossi 
Etter lange sekunders hese, 
fortvilte rop etter ankerman
nen, var det ingen annen råd 
enn å ta en etappe til Aldri har 
650 m vært lengre. Sjelden har 
Bisletts publikum sett banen bli 
beløpt 1 liknende tempoi Kon
kurrentene fosset forbi i dusin
vis, og Hordaveg falt lenger 
ned på resultatlisten for hvert 
skritt' 

BMV-Vik vant champagnen 
(Omtalte gjenstand ble senere 
overrakt ved en enkel, men 
høytidelig seremoni utenfor 
banen.) Var sluttid ble notert til 
1.01.28, som gav en hederlig 
151. plass av 1 alt vel 300 lag i
vår klasse.

KF 

PS. Ankermannen var var 1 
veksllllgsfeltet. men hadde 1 
folkevnmmelen ikke registrert 

at det var tid for veksling. La
gledelsen utvikler nå en me
tode til raskt å finne sin makker 
i overfylte vekslingsfelt Neste 
år skal vi under timen! 

Det nye 
samferdslestyret 

DS 

Eit nytt samferdslestyre 
trådde i funks1on frå og med 
inngangen av 1984. Det nye 
styret har fått følgjande saman
setjing: 

rormann Sigurd Hille. H. Bergen 
Nestform Leon Veland. KrF'. Ltndas 
Knut S1øwall, Ap, Kvmnherad 
Jens 'T'vell Aga, Ap, Bergen 
Thor W1ger, Ap, Voss 
Liv G1erde E1kanger. Ap. Lmdas 
Tor Turøy, SV. Masiiorden 
AsbJørn Field. H, Austrheim 
Mikal Møller Hovda. H. Sveio 
Alf S1e111e. H. Kvam 
Mikal Husa. Kr F . FedJe 
Odd Monsen. Frp . Bergen 
Greie Kvilvang, DLF', Bergen 

Det nye fylkestrafikks1krmgs
utvalet har følgjande politisk 
valde medlemer 

Formann 
Varaform 

Jens 'T've!l Aga 
Mikal Husa 
Thor Wiger 
Tor Turøy 
Mikal Møller Hovda 

tillegg kjem s.k. konsulta
tive medlemer fra poltt1, køyre
skoler og andre. 



Hvilke · oner bør vi

kreve av våre ledere? 
Rapporten « Veiledning i Jederrelauttering» 

er nylig sendt ut til høring i vegvesenet 

AV MARGRETE AXELSEN 
av faglig kompetanse og tjenestetid. I 
enkelte tilfelle har man også opprettet 
lederstillinger for å beholde dyktige fag
folk i etaten, siden vi ikke har alterna
tive karriereveger. Resultatet har i blant 
blitt at vi har fått en mindre dyktig leder 
og mistet en god fagmann. I andre til
felle har vi fått en saksbehandler på 
høyere plan som ikke ivaretar sitt leder
ansvar som ønsket. Med de krav som 
stilles til lederfunksjonen i dag, er fag
kompetanse og lang ansiennitet ikke til
strekkelig for å fylle en lederjobb. 

Vegvesenet har, som andre offentlige 
og private bedrifter, fått problemer med 
rekrutteringen til lederstillinger. Det er 
for få søkere utenfra, og de fleste har 
nokså ensidig erfaring fra etaten. Det gir 
manglende innsikt i vegvesenets sam
lete virksomhet, og kan føre til lite ny
tenkning og perspektiv. Dette er 
spesielt uheldig ved tilsettinger i Vegdi
rektoratet, hvor det er av vesentlig be
tydning å ha praksis fra ytre etat - der 
produksjonen skjer. 

Rekrutteringen til lederstillinger har 
hovedsakelig skjedd ut fra en vurdering 

I den senere tid er det lagt mindre 
vekt på ansiennitet, men fortsatt domi
nerer faglige kvalifikasjoner ved tilset
ting i lederstillinger. 

Høsten 1981 var vegsjefene 
samlet I Oslo til et temamøte 
om personalpo!Jt1kk, der et av 
emnene var lederutvelgelse 

Det ble satt ned en pros1ekt
gwppe som fikk I oppdrag a 
utarbeide et opplegg for re
krutlermg/utvelgelse av ledere 
i Vegvesenet 

Første del av arbeidet besto 
1 a utarbeide kva/J(1kas1onskrav 
for lederst!llmgene Til dette 
arbe1de1 ble del utpek! en ar 
be1dsqruppE-· som I november 
1983 sendte ut en rapport med 
krav til 60 lederst!llmqer fm 
dvdeltnqsleder/knntrJr!edPr oq 
nppr ,ver 

LJel v1deric, c1rbe1,IPI hc1r Uf--' 

slAlt I a utc:1rhe1df- et, pla11 f,;r 
systHnr1t isk IE-:dHr1::kruttern1<.J1 
i<}dHutvr-lcwls<:: E.r1 fylcl1q rap 
r,, ;rt "\/•--11!-rJr llWJ I J.-_:rJf-rrekrut 

1.1 i/ f .< ; f ./ I .: .. l 

tenng» er sendt ut ttl høring 1 
etaten i midten av ma1 

I denne artikkelen vil jeg si 
!Jtt om hvordan gruppen har
gått fram når den har utarbei
det kvalifikas1onskrav. I neste
nummer vil Jeg ta opp hvordan
lederrekrutteringen bør forega,
og hvilke forutsetnmger som er
nødvendige for a dnve syste
matisk rekruttermg.

Stillingsanalyse 
Første fase I utarbeidelse av 

k'valrflkasJonskrav er en stil 
lmqsanalyse. clvs a fmne ul 
hvilke oppqaver stdlmgsmne 
haveren skal løse 

Pa (Jrunnlay av de opplys 
rnnger v1 mnhentet. er det sa 
sat! opp en oversikl over de 
v1kti(Jste oppqavene I st1\l1ngen 

Ut fra disse har v1 sa plukket 
de oppgaver som vi ser som 
kr1t1ske, dvs. som er av avgjø
rende betydning for den funk
SjOn stillmgen skal fylle En stil
lingsinnehaver som ikke er t 
stand til å ivareta disse knt1ske 
oppgavene, må sies a være 
ikke kvalifisert for sttllmgen. 

Med utgangspunkt i st1llmgs 
beskrivelsen har vi sa satt opp 
kva!Jfikas1onskrav som er tre
delt Utdannmg, praksis (erfa
ring) og personlige egenska
per. 

Når det gJelder ttlsetttng I en 
konkret stillmg. rna det, 1 til 
legg ttl de generelle krav for 
stillingen. legges vekt pa lokale 
forhold. som Leks 

hvordan er ledergruppen 
pa vedkommende tjeneste 
sted sammensatt 



- hvordan er forholdene på
den aktuelle avdeling

- andre lokale forhold som
geografi, økonomi etc.

Prosjektgruppen mener
dessuten at det er gunstig med
en variert sammensetting av
ledergruppen, dvs. ulik kompe
tanse og faglig bakgrunn, slik
at de utfyller hverandre.

KVALIFIKASJONSKRAV: 

Utdanning 
Den v1kt1gste og vanligste 

grunn til å kreve en viss type 
utdanning for en bestemt stil
ling, er at utdanningen gir de 
redskaper som er nødvendige 
for å løse de faglige oppgaver 
stillingen er satt sammen av. I 
tillegg er det andre faktorer 
som bør legges vekt på, når 
krav til utdanning skal fastslas. 

En leder bruker mye av sin 
tid til samhandling med andre 
mennesker, og i en del tilfelle 
kan det være av betydning at 
lederen har utdanning på 
samme nivå som dem han 
samhandler med. 

I tillegg til de forhold som er 
nevnt ovenfor, må man også ta 
rekrutteringsmessige hensyn 
Dersom etaten trenger et visst 
antall personer fra en utdan
ningskategori for å opprett
holde et fagmiljø innenfor dette 
arbeidsområdet. må sl!ke 
grupper ha sjanse til utvikling 
og avansement. Dette er nød
vendig for å sikre rekrutterin
gen til vedkommende gruppe. 

Dessuten mener gruppen at 
høyere utdanning vil øke all
mennonentenngen og 91 bre
dere perspektiv. 

Praksis ( erfaring) 
Når v1 snakker om praksis, 

er det edanng det skal legges 
vekt på. Erfarmg er avhengig 
av år, men ar gir ikke nødven
digvis erfanng. 5 ars praksis 
kan gi 5 års erfarmg. men det 
kan også bety 1 ars erfanng 
gJentatt 4 ganger. 

På den annen side er det 
nødvendig at en lederkandidat 

har noen års praksis for å få 
den modenhet som er nødven
dig i en lederstillmg. Det vil 
derfor være avhengig av indi
videt hvor lang tid i arbeids
livet som er nødvendig for å gi 
en slik modenhet 

Når vi vurderer tjenesteti
den, må vi også se på hvilke 
oppgaver vedkommende har 
fått og hvordan de er løst. Der
som det stilles krav om allsidig 
praksis fra etaten, må man 
legge forholdene til rette for at 
ansatte kan få den nødvendige 
erfaring. 

Personlige egenskaper 
Det er enighet i etaten om at 

personlige egenskaper skal til
legges vesentlig vekt når man 
ansetter personer i lederstillin
ger. I mange tilfelle kan per
sonlige egenskaper, særlig 
visse kritiske egenskaper, 
være avgjørende ved leder
utvelgelse. 

Problemet blir da 
- hvilke personlige egenska

per skal vi legge vekt på i
de ulike lederstillinger

- hvordan skal vi definere
disse personlige egenska
pene og

- hvordan skal vi sikre oss at
man vurderer personlige
egenskaper slik de kommer
t11 uttrykk 1 Jobben

ProsJektgruppa har tatt ut
gangspunkt 1 lttteraturen på 
området, oversikter som konsu
lentfirma bruker osv. Vi har 
endt opp med en liste på 10 
personlige egenskaper, som 
alle er nødvendige for en le
der, men v1 har tatt ut tre som 
helt vesentlige for alle Disse 
er: 
- evne til problemanalyse
- målrettethet
- samarbeid

Når man rekrutterer til stil
lmger på ledermvå - spesielt 
på høyere mvå - må man 
også vurdere om kandidatene 
har noen personlige egenska 
per som vil kunne fa avgjø
rende negativ mnflytelse pa 

den måten jobben vil bli ivare
tatt på Når lederrekruttering/
lederutvikling blir satt i system, 
må man være spesielt opp
merksom på dette, og på et tid
lig tidspunkt gi aktuelle leder
kandidater opplysning om 
hvilke uheldige sider de har, 
som bør dempes ned, samtidig 
som man forsøker å bidra til at 
de sterke sider blir utviklet vi
dere. 
Sammenhengen mellom 
kvalifikasjonskravene 

Gruppa har også vurdert 
hvordan kvalifikasjonskravene 
bør veies mot hverandre. Kan 
f.eks. en noe svak utdanning
veies opp ved god erfaring og
de rette personlige egenska
per? Kan en god utdanning
kompensere for mangelfull
praksis? osv. Og - dersom
styrke på ett av feltene kan
veie opp mot svakheter på de
andre to - finnes det llkevel
en slags m1mmumsgrense
innen disse, som man ikke kan
gå under, uansett hvor sterk
kandidaten er på ett av fel
tene? 

Gruppa er i alle tilfelle enig 
om at ikke bare attester og vit
nemål er viktige når man skal 
velge ut en leder, men 1 like 
stor grad hvilke oppgaver ved
kommende har utført og hvor
dan. Et annet vesentlig punkt 
er utviklingsmulighetene Hvor 
langt kan en person nå - hvor 
dyktig kan vedkommende blt 
- under gunstige utv1khngs
forhold?

I neste nummer vil Margrete 
Axelsen altsa ta for seg hvor
dan lederrekruttering bør fo
rega og hva som er nødvendig 
for å kunne dnve systematisk 
rekruttenng. Mange har s1kken 
synspunkter pa denne saken 
som for tida er ute til hønng: 
og Veg i Vest er mteressen I a 
fa mn kommentarer, reaksJoner 
og synspunkter omknng emnet 
«Lederrekruttenng Statens 
vegvesen» Red. 

VEG I VEST 23 



ei_E.$1.L 

EDB i biltilsynet - fra 
f ø?Stehjelp til bedre 
publikumsservice 

AV AUD BJØRGAAS 

Høsten 1982 tok biltil
synet Bergen i bruk data
behandlingssystemer til 
kontorrutinene sine, først 
Autosys gjennom tilknyt-

ning til Statens driftssen
tral i Oslo, og senere Ac
cess-systemet, tilknyttet 
ND100 maskinen på veg
kontoret. 

Manann Krakenes Jørgensen 
ved 1eg1s1rennqsavde/1nye11 1 
b1/11Jsynet, foran en av sk1erm
termmalene 
r Pil 'J i (.;J•ø:-J�:U/\l 1 

«Førstehjelp» 

I utgangspunktet var malset
tmgen primært a hJelpe konto 
reis ansatte til a løse en nær 
mest hapløs arbe1dss1tuasion. 
der arbeidsmengden strømmet 
mn I langt høyere tempo enn 
kontorpersonalet kunne makte 
a behandle den. overtid og 
ekstrahJelp ttl tross 

Men dataanlegget var ikke 
bare ment som hJe!p I en kri 
ses1tuasion Det skulle uqsa 
bidra til a CJI kuntorpersonc1le1 



rimel!gere arbeidsforhold i 
framtiden. Og sist, men ikke 
minst, skulle bruken av data
anlegg gjøre biltilsynet i stand 
til å gi publikum en tilfredsstil
lende service. 

Etter 1 1/2 års bruk av de to 
datasystemene, kan vi glede 
oss over at både fremdriftspla
nen og målsettingen hittil er 
oppnådd. Biltilsynet har hatt 
god hJelp av dataanlegget. Det 
er ikke minst merkbart hvis an
legget er ute av drift, fordi til
gangen på nødvendige opplys
ninger da blir så tungvint og 
tidkrevende 

Publikumstjenester 
Biltilsynets funksjoner er som 

kjent svært publikumsrettet. 
Årlig gjøres det ved biltilsynet 
i Bergen ca. 85-90 000 enkelt
vedtak I tillegg har vi en fast 
opplysningstieneste på telefon 
som daglig utgJør fulltidseks
pedisjon på 3 lokalapparat og 
der gjennomsnittstiden ofte er 
nede i 2 minutter pr. samtale. I 
denne tjenesten har både bil
tilsynet og publikum nytte av 
Autosys. Autosys-systemet er et 
landsomfattende opplysnings
register over alle registrerte 
kjøretøy og førerkortinneha -
vere. Når spørsmålene fra pub
likum ligger innenfor rammen 
av de opplysninger som syste
met gir, kan vi nå svare med 
en gang ved å fremkalle data
ene på skjermene ved opplys
nmgstelefonene. Tidligere 
kunne vi eksempelvis bare 
svare på spørsmal om kjøretøy 
i eget distrikt Vi var da av
hengig av å gå til arkivskuf
fene, ta fram registerkortet, ga 
tilbake til telefonen for a svare 
pa spørsmalei, og sa ga tilbake 
til arkivskuffen med kortet før 
neste telefon kunne ekspede
res 

i dag henter biltilsynet fram 
opplysmnger om registrerte 
kjøretøy fra hele landet bare 
ved a taste mn kjøretøyets 
kjennemerke eller navn pa re 

gistrert eier. Så her har pub
likum fått klare fordeler av da
tabruken både i form av inn
spart tid og færre tellerskritt, 
og ved at biltilsynet nå har mu
lighet til å gi publikum opplys
ninger i langt større omfang 
enn før. 

Bedre arbeidssituasjon gir 
bedre service 

Hvor mye publikum merker 
av den effekten biltilsynet har 
av Access-systemet, er det 
vanskeligere å si noe om Det 
vi i alle fall kan si, er at pub
likum ville ha merket det 
ganske kraftig dersom biltilsy
net ikke hadde hatt dataanleg
get. 

IOg. Vegdirektoratets bereg
ninger for normalbemanmngen 
i biltilsynsstasjonene, har Ber
gensstasjonen i dag en under
bemanning på 2 1/2 stilling 
Med stillingsstopp og en eksis
terende ramme på 26 1/2 stil
ling i kontorseksjonen, ville 
derfor arbeidssituasjonen ha 
sett mørk ut både for kontorets 
ansatte, og for publikum som er 
avhengig av våre tjenester. 
Dersom vi ikke hadde hatt 
dataanlegget til disposisjon, 
ville vi i dag hatt måneders 
ventetid både med å få kjøre
tøy registrert og å få utstedt 
førerkort 

Årlig skriver Biltilsynet i 
Bergen ut ca. 36-38 000 vogn
kort og utsteder omkring 20 000 
førerkort. Det sier seg selv at 
med denne arbeidsmengden 
må det bli mye papir a holde 
styr på Pap!I skal kontrolleres, 
systematiseres, behandles og 
til sist arkiveres etter endt 
ekspedision I tillegg blir det 
arl!g tildelt timer til 11-12 000 
teoriprøver, og sendt ut av 
sklltnmgsbegJænnger for ca 
6--7 000 skyldige ars- og 
kmavgifter for Toll- og avgifts
direktoratet Og endel!g har vi 
mnkallmg og t1metildelmg av 
k]øreløy som skal til tekmsk
kontroll. Sistnevnte funksjon har

bare vært datastyrt i de siste 
par månedene Men vi ser al
lerede nå at overgangen til da
tabruk vil få stor betydning for 
publikum. Med manuelle ruti
ner klarte vi tidligere bare å 
kalle inn ca. 5---6000 biler pr. 
år til teknisk kontroll. 

Etter omlegging til databruk 
kaller vi inn ca. 2-3000 kjøre
tøy pr. måned. Dvs. at ca. 
30 000 kjøretøy her i distnktet 
årlig vil få en sikkerhetskontroll 
- eller sagt på en annen måte
- alle registrerte kjøretøy i
Bergensdistriktet vil bli sikker
hetskontrollert hvert 3. -4. år.
Hvilke fordeler dette vil ha for
den enkelte trafikant, er det
neppe vanskelig for noen å
tenke seg, når vi ser hvor
mange dårlige kjøretøy som
ruller på veiene våre.

Til glede for alle 

Ut fra biltilsynets egen 
vurdering må vi si at publikum 
i distriktet allerede har fått 
store fordeler av biltilsynets da
tabruk i kontorrutinene. Pub
likum som kjenner biltilsynets 
arbeidssituasjon før og etter at 
dataanlegget ble tatt i bruk, ser 
lett fordelene som systemet har 
medført. Men for publlkum
mere som ikke har tilsvarende 
erfaring å bygge på, vil det vel 
her som ellers bare være en 
selvfølge at biltilsynet utfører 
tJenestene omgaende De vil 
sikkert ikke tenke på at biltil
synets databruk er medvir
kende arsak til dette 

Enkelte publikummere ut 
trykker imidlertid sm glede og 
er nesten litt forbauset over a 
kunne fa saken ordnet mens de 
venter De hadde ikke ventet 
sa stor grad av service fra et 
offentlig kontor, sies det 

I slike stunder er det hyqge 
hg a være ansatt 1 btlttlsynet oq 
oppleve at kontoret fun<.Jerc:·r 
ulfredss1tllende oq at v1 er 1 
stand Ill u q1 µubl1kum cl�n 
service de ventH fr,i oss s,Hii 
offentlig serv1ceorc 1c1n 

VLG l Vl�S'I '>. 
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EDB-NYTT 
EDB-KONFERANSE 

Den 9. og 10. mai ble det 
avholdt EDB-konferanse i Råda
len. Konferansen ble arrangert 
av Styrings-gruppen for EDB. 
Til stede på konferansen var 
en fulltallig ledelse, organisa
sjonsrepresentanter og datatil
litsvalgte. 

Formålet med konferansen 
var først og fremst å få en for
tolkning av det avtale- og re
gelverk som gJelder for med
bestemmelse og innføring av 
data-teknologi. 

En annen hensikt var å få en 
prmsippdebatt om systemutv1k
lmg og prosJektorganisering. 
Forelesere pa kurset var kon
torsjef Auberg fra Vegdirekto
ratet og B1arne Larsen fra Øst
fold vegkontor. Han represen
terte YS Disse gJennomg1kk 
Særavtalen, Data-avtalen og 
Arbe1dsm1l1øloven. Torleif 
Nesheim fra konsulentfirmaet 
Information System Internatio
nal holdt forelesning om pro
sjektadmm1stras1on, ledelse og 
systemarbeid 

I forbindelse med anskaffelse 
av den nye mm1maskmen er 
det stort behov for opplænngs
l1ltak Denne konferansen var 
el første ledd I dette. 

Stynngsgruppen 

NY MINIMASKIN 

PA VEGKONTORET 
Som nevnt I forrige nr av 

"Veg I Vest" er Hordaland ett 
av de seks fylkene som vil fa 
ny mm1mask1r, 1 1984 Det er na 
mnqatt rammeavtalE:: mellom 
Veqd1rektoratet ug Norsk Data 
om kJøp av utstyr Hordaland 
v!I fa mstallerl en NCJRD 
S3(J/C:X I midter av uklober 

!.h \/�.<i I ·.;r:sT 

måned og en håper å kunne ta 
i bruk maskinen i desember. 

Terminalkapasitet 
Inntil 24 skjermtermmaler og 

skrivere kan benyttes til den 
nye maskinen, men i første 
omgang er det ikke aktuelt å ta 
i bruk mer enn 13 terminaler. 
Pr. i dag har vi 4 terminaler 
som brukes på planavdelingen 
og til tekstbehandlmg. Av de ni 
nye sk]ermene som skal anskaf
fes, er det forutsatt at fire skal 
plasseres på Regnskapsseksjo
nen til erstatning for det nåvæ
rende IBM-registreringsutsty
ret. 

De gjenværende 5 termina
lene er det opp til vegkontoret 
å fordele 1 

Kostnader 

Vegdirektoratet dekker 
kostnadene for anskaffelse av 
maskinen pluss de seks nye 
terminalene. 

Vegkontoret må selv dekke 
driftsutgiftene til maskinvec:!h
kehold, programlisens og pro
gramservice. Dette er kost
nadsregnet til kr. 350.000.- pr. 
år. Med et fra før stramt adm1-
mstrasjonsbudsjett, kan disse 
kostnadene bh tunge å bære. 

Vegkontoret skal ha ansvaret 
for den nødvendige grunnopp
læring av personalet og utgif
tene til dette. Fire driftsansvar
lige skal på et 8-dagers kurs i 
Oslo og et 2-dagers 1gangkjø
ringskurs på vegkontoret I til
legg kommer et 5-dagers kurs 
for 15 brukere. For vegkontoret 
vil kostnadene til dette nærme 
seg kr. 100.000.-. 

Flere brukere av EDB? 

Med det som er sagt om 
terminalkapasitet og plassering 
av disse, ser det ut som om det 
i første omgang ikke vil bli så 
mange flere brukere av EDB 
enn det er pr. i dag Riktignok 
må vi kunne forutsette at de 
fire skjermene som plasseres 
på regnskapsseksjonen, skal 
kunne brukes av andre enn 
puncheoperatørene, primært til 
andre oppgaver innen regn
skapsfunksionen. Hvor de fem 
siste terminalene bln plassert, 
er det I dag ikke tatt stand
punkt til. Ytterligere utvidelse 
av bruker-gruppen avhenger 
av hvor mye midler v1 har råd 
til å sette av til kjøp av nye 
termmaler. 

Styringsgruppen 



Kutterhodet er montert pa tun
nelboremaskmen. I forgrunnen 
noen av «vare» folk som stude
rer «monsteret». 

<roro J CLVØYJ 

Forberedelsene til 
arbeidet med boring i 
Fløyfjellstunnelen med 
fullprofilmaskinen er i full 
gang. De som skal lede 
dette arbeidet er nå tatt 
ut. Jan Elvøy er utestasjo
nert som anleggsleder for 
Fløyfjellstunnelen. Etter in
tern utlysing er det også 

Fullprofllmaskinen på plass i juli 
Store forventninger knyttet til arbeidet på Fløy
fjellstunnelen, som tar til i august/september 

tatt ut fire oppsynsmenn 
for prosjektet. Av disse 
skal en oppsynsmann 
følge hvert skift, og en 
skal ha ansvaret for stik
king. 

Vi har ogsa hatt mtern utly
sing til Jobbene med a dnve 
tunnelen, og interessen har 
vært stor. I alt meldte det seg 

ca. 85 søkere til arbeidsplas
sene pa fullprofilmaskmen. Tolv 
av disse er na tatt ut. I llllegg 
er det ansatt fem arbeidstakere 
utenfra. Til disse stillingene var 
det 50 søkere. 

Opplæring i Nordland 
og USA 

Alle som er tatt ut har fatt 
opplænng I driv111g av fullpro-

I Av Nils H. Sellevold 

filmaskmen, og de har fatt in
formasjon om hvordan maski
nen fungerer både mekamsk. 
hydraulisk og elektrisk. Opp
læringen har skjedd ved at alle 
arbeidstakerne gJennomgikk 
en ukes opplærmg pa Vass
dragsvesenets fullprofilmaskm i 
Holandsfjord i Nordland. Opp
læringen foregikk i apnl. og 
vare folk deltok i arbeidet med 
dnvmg av tunnelen sammen 
med NVE's folk. 

I henhold til kontrakten med 
leverandøren av fullprofilma
skmen, Robbms, omfattet leve
randørens forplikrelser ogsa 
opplæring av vare folk i Ame
rika. Dette skJedde i tiden 
1-13. ma1. da vi sendte en
gruppe over til Seattle Disse
fikk gJennomga en ieoret1sk •mnfønng I fullprofllrnasl..:men. 

Tunnelb1...11enk1sk1nc11 1u1 kullt?! 

hodei e1 n1onren Tv l! anu c' 

SW/tf' i /J O!ipe>.;:k, ,,,, i,'I 

, l -.1. 
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• etterfulgt av praktisk instruk
SJon pa selve maskinen.

Montenngsarbeidet pa ma-
skinen var pa det tidspunktet
kommet sa langt at det elekt
riske opplegget var ferdig. Det
hydrauliske systemet var ferdig
og ble prøvd mens vare folk
var \Il stede. og kutterhodet ble
ogsa montert pa denne tiden.

Monteres i juli
Etter avtalen skal maskmen

leveres I Bergen 1 begynnelsen
av Jull, og det er folkene som
har falt opplænng I a drive
maskmen som ogsa skal ha an
svaret for mornenngen I Ber
gen. sammen med folk fra Rob
bms Siden montennysarbe1
dem, starter I be(Jynnelsen av
Juli, er det avtalt med folkene
sum skc,I 1()bbe pa masl<men al
d<-, tar ferie for clf::lle 11dsrum
lf!Pt 

St:IV"- ddJeicl•-·1 s�·dl fr ,n-: <.Jc:1 pi:, 
tr1-- l,fJS r,rrJJllJ)(J l!J("ci tr, skift 
1 1;<-:l Lld'J ,,,; r-t shit sr;rri IJcH 111 
trJ"-'l J uh-: LH1r�cJr--,n 1,2 l1Vf-:r' 
svif1 <-r ·1 t1rn,-1 

Store forventninger 
I H,'Jf•Jrln-111,,J llif--d f1Iil1Jr<) 

filmaskin er ny teknologi for 
oss, og v1 kan ikke regne med 
at den opplæring som hittil er 
gitt, gJør oss fullbefarne som 
tunnelmaskinoperatører. Men 
etter den opplæringen som v1 
har gjennomgatt bade i Ho
landsfjord og i Seattle, tror Jeg 
trygt v1 kan ga arbeidene for
ventningsfullt I møte. Selve dn
vmgsmetoden er som sagt ny. 
men maskmen bestar av me
kamske/elektnske komponen
ter som vare folk øyensynlig 
ikke trenger ha noen overdre
vet respekt for. Mye av de 
komponentene som er bygget 
mn I maskmen er v1 kJent med 
fra oppbyggmgen av vare 
hydrauliske tunnelrigger 

Personlig er Jeg glad for a 
registrere en svært pos1l1v vilJe 
fra vare folk tri a gJøre en god 
mnsats for a fa c;nennomført 
FløyfJellslunnelen pa en øko 
norrnsk oy tekrnsk fm mate Jey 
iror at tolkene vr1re er forvent 
nmysfulle oq 111ot1verte for a ya 
løs pa denne opprywer1 Ue er 
alle erlcm1e lolk. ele neste lra 
tunneldrdt. uq ele som er bt11t 
dl,Snll utr-?n[,;r etdle11 hat c1il(-:; 

lanq erfar1nq lii-:1 clnvmCJ mc-,cl 
fullproflln1r1skl11 

BL/det er tall under opplænngen 
1 Seat1le i mai. Bak fra venslre 
Arvid Austrheun. John M Boga, 
Inge Rasmussen. jan Elvøy. 
Arvid Tho1v1k BJarte M1eldstad, 
Stemar Aase og en represemant 
fra NVE 

I m1d1en fra v · Trygve Eiken 
Per Mælen. Pe1 Hagesæler 
Emar F]elde. Nils H Seilevold 
og en representanr fra den 
norske agenren for Robbms. og 
foran to representamer for vert
skapet The Robbms Company 

Fram tll leveringen av rna 
skmen I begynnelsen av Jult fo
regar det planleggmg av ngg
omraclet og forberedelse tll a 
ta 1 mot maskmen. Montenngs 
plass skal anlegges. adkomst
veg støpes og festeklosser for 
gnpesko til a begynne bore 
arbeide\ skal og.sa være pa 
plass En lang rekke praktiske 
cletalJer star elet fremdeles 
1g1en a bnnge orden 1. som 
f.eks. plassering av brakker.
fremfønng av strøm og utfor
mmg a·,; et lllformas1onsopD
leqq for besøkende til tunnelen
etc lm1cllert1cl regner v1 111ed al
alle disse forholdene skal bl i 

avklaret 1nnt1l borearbeidet vil
Id til I lllatleclssk1ftet dll(JUSL 
sept em hei 



NORDRE INNFARTSÅRE: 

Gråstein 
på moten 
att 
Gråsteinsmurar er blitt 
miljøskapande faktor 
i moderne vegbygging 

Ikkje få Åsane-trafikan
tar har undra seg over dei 
vakre gråsteinsmurane 
som har vokse fram 

Ved G/asskar/Unnelen I Asane 
finn vi denne steinmuren, som 
går fint saman med miljøet 1 
bakgrunnen. 

(FOl'O HOA) 

langsmed Nordre inn
fartsåre i den seinare tida. 
For her er ikkje så reint 
få av dei, - jamne, fine 
murar, der dei fine ny
ansane i steinen kjem til 
sin rett. 

Åsane-folk trur liksom 
ikkje sine eigne auge -
slikt stemmer ikkje heilt 

Mellom dei to tunnelane I Sel
v1kåsen på Nordre innfartsåre 
er også landskaper •pynta opp• 
med gråsteinsmur. 

(FO'l'O RØA) 

med dei bileta dei har 
skapt seg om moderne 
vegbygging og det største 
og truleg mest teknisk 
avanserte veganlegget v1 It 



• har i landet i dag. I alle
høve vert det svært avan
sert når fullprofilboringa 
av Fløyfjellstunnelen kjern 
i gang i september. 

Folk som køyrer forbi anleg
get ser med eigne auge at det 
er vegvesenet som - utruleg 
nok � har så pass sans for mil -
Jøverdiar at de1 nyttar slike mu
rar på eit moderne veganlegg, 
men ut over det har dei ikl(Je 
tiltru til at det fmst folk 1 vegve
senet som kan denne kunsten 1 
dag «Stemblokkane må 
vere kjøpt mn ferdig tilskorne», 
er utsegner som v1 har høyrt på 
bussen. 

Mykje gråstein på Nordre 
innfartsåre 

No kan brørne Arvid og Bir 
ger Re1gstad straks sla fasl al 
den som trur det. gJer de1 
urett Del er nemleg de, som 
har ansvaret for de1 fine mu 
rane. saman med le1(Jebils1afør 
Knut Sagstad Og her er del 
tkkw noko aferd1q skoren 
klar til montenng» opplegg 
ute Oc.J 9ar Karane nyllar stem 
sum verl teken ul pa mileqgel 
Ue1 e1 v;:inle4 nursk qrarnll. lell 
d rjP](- r J(j fa I f(:::11 frlSOf!LJ ine1 
Ill'-�! dH tri'; 

JL \/l ,(; J \/F,S'I 

Birger Reigstad. Arvid Re1gstad 
og Knut Sagstad tek em pust 1 
bakken fli ære for fotografen 
Muren bak dei /Jgg under via
dukten I Øy1ordskrysset 

(f'()'l'U HØA) 

Birger Retgstad er «vetera
nen» av det tre. Han har hatt 
ansvaret for murane ogsa på 
anlegget Eidsvag-Øvre Ervik 
som vart opna 1 fjor For tida 
held de1 pa med to større mu· 
rar under viadukten I Øy 
Jordskrysset. l dette omradet er 
det planlagt fle1re murar, v1 
dare er det førebels bygt mu 
rar ved parkeringsplassen for 
Norges Handelshøyskole. og 
under fotrnengarbrua ved 
Amalie Skramsveg Det er 
1kkJe til å komme forbi at slike 
murdr utgJer etl spesielt mil 

Arvid og Birger Reigstad tek i 

for a få steinen på rett plass 1 
muren under Øyjords-viadukten 

jøvenleg innslag samanlikna 
med betongmurane som har 
vorte så mykje nytta. Rett skal 
likevel vere rett - også be
tongmurane på Nordre mn
fartsåre har fått ei meir tilta
lande utforming enn det v1 har 
sett mange stader, men 
berre gråstem er no grå
stein ... 

Kunsten går i arv 
KorkJe Birger Reigstad eller 

dei andre har fått spesiell opp
læring 1 å byggJe gråsteinsmu
rar, men det kJem fram at far til 
de1 to brørne i si tid dreiv 
med gråsteinsmunng 1 vegve
senet, so her har det vel vore 
nokre praktiske tips å hente 
opp gJennom åra. Likevel sy
ner det seg at Arvid Reigstad 
stort sett berre har drive tilsva
rande murarbeid heime i ha
gen tidlegare Men shk er det 
vel opplæringa har skJedd i 
vegvesenet opp mennom ge
nerasjonane - søner har lært 
av fedrar, eller arbeidskol
legaer har gjeve kvarandre tips 
no og da eller teke e1 hand 
med i laget 

No er likevel tkkJe alt sltk 
som før, for sJølv om det er re
lativt god trlgang på stem på 
Nordre mnfartsare, sa skulle 
Birger Re1gstad gJerne ha 
ønskJa seg e1t stembrot 1 
nærleiken, slik dei praktiserte 
det før Da hadde de1 hatt noko 
meir ramatenale a velJe mel
lom og fatt murane til enda 
metr som de1 ville. 

Miljøskapande 
Bruken av slemmurar på et 

slik stor traftkkare som Nordre 
mnfartsare. lykkJer v1 er etl 
døme pa at v1 1 vegvesenet er 
blitt noko flmkare lll a tenkJe 
m1/Jø nar v1 planlegqJer og 
byggJer vegar. SJølv om vi 1kkJe 



Personalnytt 

Nye medarbeidarar: j I Endringar 
'--------------� 

I I 

Vi gratulerer: 
60 år: 

Sigrunn L Davik. kontorassistent. 
vikar. administrasjonsavd. 
Jostein Waage. bednftslege, 
administrasjonsavd. 
Vivian Hoff, kontorassistent, 

engasjement. admimstrasionsavd. 

Permisjon: 
Edd1e Westad, planavd. 
Torill Helleseth. adm 
Hildegunn Gausdal, adm. 
Siri Osnes. adm. 

Halvor Heidal. biltilsynet. er tilsett som 
stasjonssjef ved den nye 
bilt1lsynsstas)Onen på Voss. 

Lars Juvik er flytta til 
vedlikehaldsavdelmga der han skal 
leie arbeidet med handsaming av 
avkJørselssaker m.v 

Nils Rosnes er flytta l!l 
anleggsavdelinga. og Karsten Epland 
frå anleggsavdelmga og ni 
vedlikehaldsavdehnga. 

Svein Utkilen er no begynt ved 
anleggsavdelmga. 

Rolf Myrmel og Terje Rydheun er 
begge rykka opp til oppsynsmenn. 

Konrad Nylund. Sagvåg 
Oddmund Remsnås. Odda 

50 år: 

Jan Hennk Håland. Omastrand 
Svem Eliassen. Ytre Laksevag 
Knut fimland. B1ørndalstræ 
Reidar Rasmussen. Hosanger 
Ingvald Sandnes. Risnes 

29.7.24 
20.8.24 

8.7.34 
6 8.34 

24.8.34 
9.9 34 

19.9 34 

l_.l _s_Iu_t_t_a_: ______ __.
I j Nye pensjonistar: 

1 

I Takk for blomster 

Eg takkar for blomehelsmg pa 50-ars
dagen. Åse Koslowskl, øk. sakshandsamar 

Jørgen Steensæth, kontrollmgernør 

er gode nok For berre nokre 
få år sidan var byggmg av grå
stemsmurar så å seie ute av 
vegvesenet, og alte anlegg vart 
«velsigna» med betongrnurar, 
mest utan omsyn til kvar eller 
korleis vegane vart bygde. Så 
synte ei granskmg al em be
tongmur 1kkJe alltid fall me1r 
nmeleg enn den gode, gamal
dagse muren, og det vart opp
muntra til me1r bruk av gra
stemsmurar omknng 1 fylket. 

Kasper iv!. fjell 
Knut fJetland 
Oddvar Haug 
Gunnar Lier 
Johan Sørensen 
Jon Vmtertun 

Av di den eldre generasion 
som kunne kunsten var i ferd 
med å forsvinne ut av vegve
senet, vart det sett 1 gang opp -
lænng og kursverksemd for å 
halde kunsten 1 live mnan eta
ten. Og som em kan sJa, bade 
på Nordre mnfartsare og pa 
f1e1re andre anlegg, har mnsal
sen bore frukter. Grastemsmu 
rar er 1gJen å sJå - t.d. er han 
nytta heilt bevisst 1 ett eldre 
naustm!lJø ved Haus pa 

Nils Aspenes 

Hjertelig takk for oppmerksomheten 
Nils Myrl1d 

Osterøy, der resultatet tatar sm 
tydelege tale. Betong ville ha 
øydelagt miljøet, memer dei 
fleste. 

I alle høve, Jobben som vert 
91ort gJev god reklame for 
vegvesenet og vekkJer oppsikt 
1 vide kretsar, og del kan det 
vera verd a ta med. bade for 
det som utfører Jobben - og 
for oss andre 

Røa 

VEG I VEST 31 
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